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Vă place opera? Cuvântul ierarhului

Trebuie să trecem de la semănatul 
Cuvântului lui Dumnezeu la rodirea lui

† IOAN al Banatului 

Parcă ne este rușine să spunem că cine-
va ne-a făcut bine. În parabola foarte 

cunoscută a samarineanului milostiv putem ve-
dea încă o fațetă a acestei imagini, a acestei stări 
de spirit, aceea a învățătorului de Lege, care s-a 
apropiat de Iisus cu gândul ispitirii. Iată, putem 
vedea aici, cum samarineanul pune untdelemn și 
vin peste rănile omului căzut între tâlhari, care, 
după ce l-au dezbrăcat și l-au rănit, au plecat 
lăsându-l aproape mort, cum relatează Sfântul Apostol Luca.

Însă, mă văd și eu, ca un om căzut, nu între tâlhari, ci între 
păcate. Rănile produse de păcatele săvârșite de mine nu pot fi 
vindecate numai cu undelemn și vin ci numai cu Sângele Mântu-
itorului nostru Iisus Hristos.

Rănile produse de păcat sunt mult mai adânci și mai greu 
de vindecat decât chiar niște răni, produse pe trupul nostru de un 
tâlhar. De aceea atât de mare și atât de grea a fost căderea lumii, 
că ea nu mai putea fi vindecată din starea în care era, până la 
întruparea Mântuitorului nostru Iisus Hristos decât prin cel mai 
scump medicament din univers, care este Sângele Mântuitorului 
nostru Iisus Hristos.

Din nefericire, mai sunt unii dintre frații noștri care refuză și 
astăzi acest balsam ceresc, refuză să fie duși în casa de oaspeți, 
adică în Biserica lui Hristos, pentru a fi vindecați. Așa cum spune 
Mântuitorul, că acel samarinean l-a lăsat pe cel căzut între tâlhari 
în grija celui care avea camera de oaspeți, să aibă grijă de el, tot 
așa și în Biserica noastră a fost rânduit duhovnicul. Duhovnicul 
poartă de grijă celui ce intră în această casă de oaspeți cerești, 
care este Sfânta noastră Biserică.

De aceea îndemn pe toți credincioșii să se îndrepte către 
duhovnicii lor, ca să-i îngrijească și să pună pe rănile lor cel 
mai sfânt balsam care se află în sfintele potire, după ce preoții 
săvârșesc Sfânta Liturghie.

Da, nu este suficient ca noi, cei pe care ne-a rânduit Dum-
nezeu să stăm în fața sfintelor altare, doar să ne rugăm și să 
propovăduim Evanghelia. Astăzi, semănând acest cuvânt al 
Evangheliei în inimile credincioșilor și ale noastre, va trebui să 
rodească. Altfel, cuvântul Evangheliei, dacă nu rodește, îl vom 
asemăna cu pământul acela de drum, de piatră sau de spini. Ar 
trebui ca această parabolă să rodească în inimile noastre, să îi 
ajutăm pe semenii noștri. Să le mângâiem rănile, să ducem hrană 
celor nevoiași...

Biserica noastră organizează colecte pentru strângerea de 
bani ori alte bunuri, pentru a fi distribuite, în pace și liniște acolo 
unde este rană, acolo unde este durere. Deci trebuie să trecem de 
la semănatul cuvântului lui Dumnezeu la rodirea lui și, apoi, la 
împărtășirea lui prin milosteniile care se vor face pentru cei care 
sunt în nevoi.
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Dragi cititori, pentru interviuri și articole în ex-
clusivitate, vă propunem să urmăriți revista noastră 
și pe Facebook, la adresa:

http://www.facebook.com/revistabanatul 

sau scanând cu telefonul mobil codul alăturat!

Iubită de public pentru prezența ei dezarmantă pe scenă și muzi-
calitatea evidentă, soprana olandeză Laetiția Gerards se bucură 

de o carieră de succes ca solistă în spectacole de concert și operă. La 
vârsta de cinci ani, Laetiția a început să cânte la violoncel. La trei-
sprezece ani, a fost admisă la Academia Tinerilor Muzicieni a Școlii 
de Arte Fontys din Tilburg. Doi ani mai târziu, a început să studieze și 
teatrul muzical la același conservator. În cele din urmă, Laetiția a ales 
cântul ca profesie și și-a continuat studiile de canto clasic la Conserva-
torium van Amsterdam cu Sasja Hunnego, unde a absolvit „summa cum 
laude”, în luna mai a anului 2016.
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u Proiect de hotărâre din 01.03.2024 privind aprobarea procesului verbal încheiat în 
ședința anterioară ordinară a Consiliului Local Moneasa din data de 09.02.2024; u Proi-
ect de hotărâre din 01.03.2024 privind aprobarea Ordinei de zi a ședinței extraordinare a 
Consiliului Local Moneasa; u Proiect de hotărâre din 01.03.2024 privind  elaborarea de 
programe de acțiune comunitară destinate prevenirii și combaterii riscului de sărăcie și exclu- 
ziune socială; u Proiect de hotărâre din 01.03.2024 privind delegarea gestiunii unor 
activități componente ale serviciului de salubrizare al unităților administrativ teritoriale mem-
bre ale Asociației de Dezvoltare Intercomunitară Sistem Integrat de Gestionare a Deșeurilor, 
județul Arad, ADISIGD Arad, din Zona 4 a județului Arad, avizarea Strategiei de contrac-
tare, a Studiului de fundamentare și a Documentației de atribuire pentru delegarea gestiunii 
unor activități componente ale serviciului de salubrizare în județul Arad, Zona 4; u Proiect 
de hotărâre din 01.03.2024 analiza cererii adresate consiliului local, interpelări, propuneri, 
prezentare activitate executiv primărie.

Transparență administrativă

MONEASA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

 Pagină coordonată de Beatrice PĂSĂRICĂ

Iată lista actelor necesare tuturor celor 
care vin la Moneasa cu bilet de trata-

ment emis de Casa Județeană de Pensii:
l carte de identitate - original;
l bilet de tratament emis de Casa de 

Pensii - original;
l bilet de trimitere de la medicul de 

familie - original;
l cupon de pensie sau adeverință de 

salariat - original;
l card de sănătate.

Acte necesare pentru cei care 
vin la tratament la Moneasa

Ce trebuie să știi despre terapia manuală 
de kinetoterapie

Kinetoterapia utilizează mișcarea ca terapie, cu rolul de a restabili 
anumite funcții ale corpului. Kinetoterapeutul folosește mișcarea 

și masajul pentru a regla dezechilibrul prezent la nivelul organismului. 
Prin kinetoterapie sunt stimulate resursele de adaptare ale organismului 

printr-un stres reprezentat de exercițiul fizic controlat și bine dozat. Foarte 
bune rezultate dau exercițiile de terapie manuală, 
care se efectuează prin aplicarea unei forțe ma-
nuale, determinate cu precizie și în mod specific 
la nivelul articulațiilor, mușchilor scheletici. 

Scopul terapiei manuale este îmbunătățirea 
mobilității zonelor restricționate. Poate fi de aju-
tor pentru tratamentul articulațiilor care nu au 

o mobilitate adecvată și o gamă de mișcări în anumite condiții musculo-
scheletice. Această limitare poate provoca disconfort, durere, și o alterare a 
funcției de postură și mișcare.

Terapia manuală poate ameliora durerea, atât pentru pacienții cu dureri 
cronice de spate, dureri acute de spate, de la leziuni ale țesuturilor moi, până 
la tensiuni musculare.

La Consiliul Județean Arad a avut loc o 
întâlnire privind finanțarea prin ADR 

Vest a investițiilor în domeniul turismului pentru 
stațiunile turistice din județul Arad. 

La întâlnirea cu directorul ADR Vest, Sorin 
Maxim, au fost prezenți reprezentanți ai Consili-
ului Județean Arad și primarii stațiunilor de interes 
local. 

Valoarea maximă nerambursabilă per pro-
iect este de 5 milioane de euro, bani prin care 
se urmărește dezvoltarea și punerea în valoa-
re a stațiunilor, ceea ce va duce la creșterea 

numărului de turiști și, impli-
cit, la dezvoltarea economică 
a județului. 

La rândul lui, Consiliul 
Județean, le este partener în 
ceea ce privește cofinanțarea 
investițiilor, creându-se, ast-
fel, noi obiective în județ: la 
Pecica, Ineu, Căsoaia, Mo-
neasa, Ghioroc sau Săvârșin, 
localități care beneficiază de 
potențial turistic.

Proiecte ambițioase din fonduri europene!

 Bijuteria lirică
Și, uite, astfel ni se face iarnă…

   Alexandru  ANDRIȚOIU
Și, uite, astfel ni se face iarnă,
și iar ne ninge timpul pe meninge,
și iar îngheață biata noastră marnă
când nu în noi, ci-alături foc se-ncinge.

E semn că totuși frigul va învinge
și-n urma urmei el o să discearnă
jucându-se cu-a inimilor minge,
cu vârsta scurtă care-n noi se-ncarnă.

Am coborât cu turmele din munte
purtând o cută-n plus pe vis și frunte
dar cu nădejdea că ne vom întoarce iar,
acolo-n pisc de unde coborâră
trudiții pași, lăsând, prin umbre, dâră –

de vom trăi până la primăvară ...
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 Pagină realizată de Silviu LAZĂR

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

FAGET
(

Așezări din Țara Făgetului - JUPANI
 Prof. dr. Dumitru TOMONI  

Restituiri făgețene - XXXIX

Se situează în estul judeţului Timiş, la circa 18 km vest de 
oraşul Făget, aproape de râul Bega, fiind aproape lipit de sa-

tul Sudriaş. Se învecinează la nord cu Leucușești, la vest cu Susani, 
la sud cu Sudriaș și la est cu Traian Vuia. Numele este de origine 
slavă și amintește de existența unor jupani (cnezi) locali.

Viața a pulsat în aceste locuri din preistorie, așa cum demonstrea-
ză și cercetarea arheologică a movilei numită Grămurada de la Ju-
pani, situată pe malul pârâului Glaviţa, cu o înălţime de 3,5 m și un 
diametru de 44 m, datată în epoca bronzului, ce face parte din grupul 
de cinci movile situat pe latura nordică a localității Susani.

Prima atestare documentară a Jupaniului datează din 17 iunie 
1446, fiind vorba despre o diplomă maghiară prin care Ioan (Ian-
cu) de Hunedoara cedează târgurile Bujor şi Jupani cu districtele 
aferente, lui Mihai Országit de Guth 
şi Ladislau Hagymási de Beregsău, în 
schimbul cetăţilor Şoimoş şi Lipova. Ca 
urmare a meritelor sale, în anul 1453 re-
gele Ladislau al V-a  dăruiește lui Ioan 
de Hunedoara și fiilor săi districtele 
românești Sudea, Jupani și Fârdea 
din comitatul Timiș. De districtul Ju-
pani aparțineau și satele Alsó-Supan, 
Farkașești, Pogănești și Cliciova, iar la 
punerea în posesie au participat cnezii 
Dionisie din Bujor și Luca Roman din 
Sudriaș. În anii următori, printre proprietarii satului s-au numărat 
Petru Desy și Nicolae Balotai. În 1596 Sigismund Báthory donează 
satul lui Ştefan Jósika, iar în 1599 Andrei Báthory îl donează lui Si-
gismund de Sărmășag (Sarmasághi). La 16 decembrie 1599, Mihai 
Viteazul, pentru slujbe credincioase, donează lui Mihail Balota și 
Francisc Török posesiunile din satele Susani, Jupani, Paulest și Cli-
ciova din comitatul Timiș. În anul 1607 Sigismund de Sărmășag îl 
amanetează lui Keresztesz Pál. În Evul Mediu au existat două sate 
distincte: Jupanii de Sus şi Jupanii de Jos, care în timp s-au unit.

De-a lungul anilor, satul a fost consemnat în diferite forme: 1446 
Suppan, 1447 duo Suppan, 1453 districtus olahalis Swpan, Supan, 
Felso-Supan, 1454 Also-Supan, 1470 Swpan, 1596 Supan, 1690-
1700 Gyupagnj, 1717 Sapang, 1828, 1851 Zsuppân, 1863 Zsupány, 
1873 Zsupány, 1877 Zsuppány, 1882 Zsuppány, Zjupany, 1893 Zsup-

pány, 1909 Jupani, Zsuppány 1913, Zsuppány, 1921 
Jupan, 1925 Jupani.

În anul 1554 satul Jupani avea 13 case impoza-
bile, în 1569, 10 case, în 1579, 6 case, în 1717, 10 
case și în 1776, 72 de case. În anul 1869 avea 117 de 
case și 493 locuitori, din care 474 români, în 1880 
avea 100 case și 460 locuitori, din care 456 români; 
în 1900 avea 106 case și 607 locuitori, din care 570 
români; în 1910 avea 130 case și 704 locuitori, din care 644 români; 
în 1930 avea 696 locuitori, din care 675 români; în 1992 avea 526 
locuitori, din care 446 români; în 2002 avea 438 locuitori, din care 
355 români; în 2011 avea 493 locuitori, din care 388 ortodocși.

Din punct de vedere administrativ, în secolele XV-XVI făcea par-
te din districtul Bujor, la sfârșitul secolu-
lui al XVII-lea din districtul Făgetului, 
după instaurarea stăpânirii habsburgice 
în Banat aparținea districtului Lugoj și 
cercului administrativ Făget, în 1781 
făcea parte din comitatul Caraș, plasa 
Bulci, în 1848 din plasa Bega, iar după 
1881 din comitatul Caraș-Severin, plasa 
Făget. De la 1919 face parte din județul 
Caraș-Severin, plasa Beghei, secreta-
riatul cercual Sudriaș, iar după 1925 din 
judeţul Severin, plasa Balinț.  Din anul 

1950, după aplicarea legii de regionalizare și raionare administrativă 
a României făcea parte din comuna Sudriaș, iar după înființarea 
raionului Făget făcea parte din acest raion. Din anul 1968, când în 
baza noii legii de împărțire administrativ-teritorială nr. 2/1968 sunt 
desființate raioanele și regiunile și se înființează județul Timiș, satul 
Jupani din comuna Traian Vuia, face parte din acest județ, situație ce 
se menține și astăzi.

Prima biserică a fost înălţată la sfârșitul sec. al XVIII-lea de 
către obercneazul Sărazului Gavril Guran pentru Sudriaș-Jupani, iar 
biserica actuală în anul 1883, fiind folosită și de Sudriaș până în anul 
2008. Din 1776 şi până în anul 1901, satele Jupani și Sudriaş au avut 
în comun atât edificiu şcolar, cât şi învăţător. În anul 1900, fiecare lo-
calitate îşi va construi local şcolar propriu, în valoare de 1600 florini 
valută austriacă.

u Hotărârea nr. 18 din 08.02.2024 
privind alegerea președintelui de șe-
dință pe durată determinată;

u Hotărârea nr. 19 din 08.02.2024 
privind aprobarea bugetului local gene-
ral consolidat de venituri şi cheltuieli al 
oraşului Făget pe anul 2024;

u Hotărârea nr. 20 din 08.02.2024 
privind majorarea salariilor de bază 
pentru funcţiile publice şi contractuale 
din cadrul Aparatului de specialitate al 
primarului orașului Făget și serviciilor 
publice înființate prin hotărâri ale Con-
siliului Local, începând cu 1 ianuarie 
2024;

u Hotărârea nr. 21 din 08.02. 
2024 privind eşalonarea plăţii obli-
gaţiilor fiscale la bugetul local datorate 
de către numitul Ispas Daniel, domici-
liat în oraşul Făget.

Rubrica școlii
Acțiune de ecologizare la Liceul Teoretic „Traian Vuia“ Făget

Săptămâna Verde la Liceul Teoretic „Traian Vuia” Făget a oferit și în acest an șansa de a 
lansa activități „verzi”, la care au participat elevii din clasele a V-a B, a V-a C și a VI-a C, 

sub îndrumarea doamnelor diriginte. 
Deja cunoscuta acțiune de ecologizare s-a desfășurat pentru a doua oară în acest an școlar, de 

data aceasta ca parte a programului național „Săptămâna Verde”, sub egida Romsilva - Direcția 
Silvică Timiș și Romsilva - Ocolul Silvic Făget, în zona „Dealul Popii” UP III Povergina.

Pe această cale,  
mulțumim susținători-
lor noștri: Primăria ora- 
șului Făget, Poliția  
orașului Făget, Aso-
ciația de Dezvoltare 
Intercomunitară Deșe-
uri Timiș.

Mulțumim totoda-
tă elevilor pentru im-
plicare și părinților ca- 
re încurajează partici- 
parea acestora la acțiu-
nile de voluntariat!

Transparență 
administrativă
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JIMBOLIA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Să ne bucurăm împreună de această zi, reflectând la istoria, cultura 
și tradițiile care ne unesc!“

Darius Adrian POSTELNICU - Primar al orașului Jimbolia

Pagină realizată de 
Florentina Violeta NISTRU

Ziua de 1 Martie a fost sărbătorită într-un mod plin de culoare și veselie. Piațeta centrală s-a 
transformat într-un adevărat tărâm al primăverii, unde antreprenorii locali și micii producători 

și-au deschis cabănuțele pline cu mărțișoare și flori, 
aducând, astfel, o rază de proaspătă vitalitate în su-
fletele locuitorilor. Un loc special în acest târg a fost 
rezervat copiilor talentați de la Clubul Copiilor din 
Jimbolia, mai precis cercul de pictură. Micii artiști 
au pregătit cu grijă mărțișoare handmade, fiecare 
bucată de artă purtând amprenta unică a creativității 
lor neîngrădite. 

Pentru vizitatori, târgul a fost deschis până în 
data de 8 martie, unde aceștia au avut nu doar o ocazie 
de a cumpăra suveniruri deosebite, ci și un prilej de a 
se bucura de atmosfera caldă și plină de viață.

În data de 4 martie, Sala de Festivități a Școlii Gim-
naziale Jimbolia a fost gazda unui eveniment plin 

de emoție și bucurie în cadrul concertului de primăvară 
intitulat „Cântec pentru Mama”. Aproximativ 30 de copii 
talentați, sub îndrumarea profesoarei Milosav Deiana, au 
împărtășit momente muzicale deosebite în fața mamelor și 
bunicelor. Cu vocea lor și cu multă pasiune, micuții artiști 
au oferit un spectacol memorabil, inclusiv momente solo, care au cucerit inimile celor prezenți. Duetele 

au adus un plus de armonie și emoție, iar fiecare notă a pianului 
a completat cu delicatețe atmosfera plină de iubire. Profesoara 
Milosav Deiana a fost la fel de impresionată de performanța 
elevilor săi, exprimându-și mândria față de munca lor și pasiu-
nea pentru muzică. Publicul, format în mare parte din mămici și 
bunicuțe entuziasmate, a fost martor la o seară magică și plină 
de căldură, în care talentul și devotamentul copiilor au strălucit 
în lumina reflectoarelor. Acest eveniment nu numai că a oferit 
oportunitatea copiilor de a-și demonstra aptitudinile artistice, dar 
a creat și amintiri de neuitat pentru toți cei implicați.

În jur de 100 de studenți și 
profesori ai Facultății de  

Arhitectură și Urbanism din Timi-
șoara au efectuat, în data de 5 martie 
2024, o vizită de studiu în Jimbolia. 
Studenții au interpretat caracteristi-
cile unor parcele și au propus pen-
tru fiecare o serie de construcții cu 
diferite funcționalități, ținând cont 
de specificul local. Exercițiul a avut 
loc în continuarea colaborărilor în- 
cepute în 2020 între Casa de Cul-
tură a orașului Jimbolia și Facul-
tatea de Arhitectură și Urbanism din  
Timișoara. Se dorește ca îndelun-
gata relaționare să capete valențele 
unei tradiții și Jimbolia să devină 
un veritabil laborator studențesc, 
util viitorilor arhitecți ai țării!

Comunitatea maghiară din ora-
șul Jimbolia a sărbătorit, în 

data de 15 martie, Ziua Maghiarilor de 
Pretudindeni.

Cu această ocazie, reprezentanți ai 
comunității maghiare au depus coroane 
la bustul lui Petőfi Sándor, iar elevii de la 
secția maghiară a Școlii Gimnaziale din 
Jimbolia au recitat și au cântat.

Viceprimarul localității, 
domnul Kaba Gábor, a ținut 
o cuvântare, urmată apoi de 
un moment de rugăciune.

Istoria Jimboliei este 
marcată de evenimentele re-
voluției pașoptiste, martorii 
timpului sunt mormântul re- 
voluționarului Franz Mader-
spach și obeliscul amplasat 
în apropierea primăriei ora-
șului.

Evenimentul sărbătorit 
la 15 martie a subliniat, încă 

o dată, diversitatea etnică a orașului Jimbolia, evidențiind, totodată, 
importanța conviețuirii pașice și a respectului reciproc în construirea 
unei comunități unite și prospere.

„Astăzi, 15 martie, marcăm o zi cu adevărat specială – Ziua 
Maghiarilor de Pretutindeni. Este un moment ideal pentru a ne 
reaminti și celebra importanța conviețuirii armonioase și a respectului 
reciproc dintre români și maghiari în orașul nostru.

Să ne bucurăm împreună de această zi, reflectând la istoria, 
cultura și tradițiile care ne unesc și să colaborăm, în continuare, 

pentru a construi un viitor 
comun, plin de înțelegere.

Sărbătorind astăzi, ne 
aducem aminte de valoarea 
diversității și de forța unității. 
Haideți să facem din această 
zi nu doar o sărbătoare a 
comunității maghiare, ci și un 
simbol al prieteniei între toți 
locuitorii Jimboliei. 

La mulți ani tuturor 
maghiarilor!“, a spus edilul 
orașului Jimbolia, domnul 
Darius Adrian Postelnicu.

Vizită de studiuTârgul de mărțișor de la Jimbolia

Cântec pentru Mama
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Caraș-SeverinSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

VERMES
,

Pagină coordonată de Luminița MUNTEANU

Din albumul comunei Vermeș

Prof. Sergiu Ovidiu PÎRVAN - Director al Școlii Gimnaziale Vermeș

„Avem o colaborare extraordinar de bună cu domnul primar!“

Domnule director, la trecuta noastră 
întrevedere spuneați: „Este necesar să 
existe autoritatea profesorului.”

Doamnă Munteanu, dacă nu se 
întărește autoritatea profesorilor prin 
legi, nu vom evolua, nu vom ajunge 
nicăieri. Cuvântul profesorului trebuie să 

aibă greutate și la școală și la poliție și oriunde. I s-a luat întreaga 
autoritate profesorului. Cuvântul lui nu mai valorează nimic, nici în 
fața elevilor, nici a părinților, nici a autorităților și nici a instituțiilor.

Cum e la Vermeș?
Din fericire, la noi, la Vermeș, comunitatea este mică și există 

armonie între părinți, profesori, elevi, școală și primărie. Comunicăm 
foarte bine, ne înțelegem, deși uneori mai sunt mici probleme, dar 
le putem rezolva cu ușurință. Dificultăți mari, de care am vorbit, 
sunt în comunitățile mari de la oraș, unde este cu totul altă situație și 
instituțiile școlare au foarte mulți elevi. Acolo, situația e dificilă, iar 
profesorii și elevii buni au mult de suferit din cauza elevilor răi care 
nu vor să învețe și să respecte regulile școlii.

Ați spus că ați atras fonduri europene în proiecte pentru 
școală, cum de reușiți această mare realizare?

Am reușit să avem o colaborare foarte bună cu profesioniștii 
în atragerea fondurilor europene. Chiar avem o echipă specială 
organizată în acest sens și sunt foarte buni în a implementa proiecte 
europene. În plus, avem o colaborare extraordinar de bună cu 
domnul primar, cu Primăria și Consiliul Local Vermeș. Avem un 
sprijin foarte bun și școala evoluează excelent și, de aceea, am și 
reușit să o modernizăm așa de frumos. Pe ultimul proiect european 

în trei săptămâni am reușit să-l depunem la inspectorat, fiindcă avem 
profesioniști care știu să facă acest lucru. Plus că avem un proiect 
pentru gimnaziu în derulare. Cele trei clase de la gimnaziu sunt dotate 
cu tablă inteligentă. În momentul de față, la școala din Vermeș, sunt 
două proiecte cu finanțare europeană aflate în derulare.

Cum de v-a venit ideea să vă faceți o echipă specializată în 
implementarea de proiecte finanțate cu fonduri europene?

Doamnă Luminița, în anii 2018 -2021, am implementat un 
proiect „POCU”. Am văzut că aceste finanțări europene aduc plus 
valoare școlii, atunci am zis: hai să lucrăm cu profesioniști. Am 
primit sprijin și din partea Inspectoratului Școlar, dar e multă muncă. 
Avem o echipă la școală care depune mari eforturi în această direcție 
și treaba merge foarte bine. Problema este că eu și contabila, care 
ducem greul, nu suntem remunerați în aceste ultimele două proiecte.

De ce această situație?
Este interzis pentru contabil și director să se bage în aceste 

proiecte. Este incredibil, dar așa este. Ultimul raport despre proiect 
a avut 378 de pagini și a fost făcut de mine și de contabilă, semnat 
și verificat, iar noi nu am luat niciun beneficiu financiar. Situația 
aceasta nu e numai la Vermeș. Așa sunt condițiile în această linie de 
finanțare. Așa au venit procedurile de la minister, să fiu bine înțeles! 
Eu nu spun că totul e perfect la școala din Vermeș, dar aș vrea să se 
spună la finalul activității mele, că nu am stat degeaba cât am fost 
eu director, ci am încercat să fac multe lucruri și am reușit să pun 
în practică multe proiecte, foarte utile școlii pentru a o moderniza 
și dezvolta. Eu aproape că nu am avut vacanță anul acesta. Chiar și 
atunci când am plecat o săptămână, din șapte zile, trei zile am vorbit 
la telefon în interesul școlii.

Oficiul de Cadastru și Publicitate Imobiliară (OCPI) Caraș-
Severin va încheia contracte de finanțare a lucrărilor de înre-

gistrare sistematică a imobilelor pe sectoare cadastrale cu 46 de unități 
administrativ-teritoriale (UAT) din cele 47 eligibile.

Cele 46 de localități care și-au exprimat intenția de a accesa fondu-
rile puse la dispoziție de către Agenția Națională de Cadastru și Publici-
tate Imobiliară (ANCPI) au solicitat, în total, 7.319.000 de lei. Lucrările 
de cadastru general sunt gratuite pentru cetățeni și se desfășoară în cadrul 
Programului Național de Cadastru și Carte Funciară (PNCCF).

Primarii interesați să înceapă sau să continue lucrările de cadastru 
general pe sectoare cadastrale pot încheia contracte de finanțare cu OCPI 
Caraș-Severin, începând din luna martie, specifică Reper24.ro.

Pentru a beneficia de fondurile alocate de ANCPI, UAT-urile care 
vor semna contracte de finanțare cu OCPI Caraș-Severin trebuie să 
găsească prestatori în termen de 60 zile de la data semnării contractului 
de finanțare.

În cadrul celei de-a zecea etape de finanțare, fiecare UAT eligibil 
poate primi până la 160.000 de lei pentru înregistrarea proprietăților 
în sistemul integrat de cadastru și carte funciară. Deschiderea cărților 
funciare este gratuită pentru cetățeni, fondurile necesare fiind asigurate 
din veniturile proprii ale Agenției Naționale de Cadastru și Publicitate 
Imobiliară (ANCPI), prin OCPI Caraș-Severin.

„În prezent, din totalul de 77 de UAT- uri din județul Caraș-Severin, 
au fost cadastrate în proporție de sută la sută cinci comune (Vermeș, 
Berzovia, Măureni, Mehadia și Berliște), iar în alte 62 de localități  
se desfășoară lucrări de înregistrare sistematică a imobilelor în  
cadrul PNCCF, atât la nivel de UAT, cât și pe sectoare cadastrale“, 
precizează Beatrice Laura Ghiciu, purtător de cuvânt al instituției 
cărășene.

Balul Portului Popular de la Vermeș 2024, reuniunea 
păstrătorilor de „comori” ale satului bănățean.

Lucrări de înregistrare sistematică a imobilelor 
pe sectoare cadastrale

Visând la ochii dulci ai dragii mele,
Am aruncat, spre casa ei trecând,
Într-un mănunchi, albastre viorele
Și dorul meu turburător de gând.

Un stol de rândunici gălăgioase
L-au prins din zbor și-acum, în adevăr,
Îți bat în geamuri, vesele, să-ți lase
Amoru-n gând și florile în păr!

Cântec de primăvară
Cincinat PAVeLeSCU
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TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

COSTEIU,

Pagină realizată de prof. Rodica DOBRA

„eu susțin, în măsura în care legea îmi permite, absolut toate cultele aflate pe aria 
comunei noastre!“

Petru CAREBIA - Primar al comunei Coșteiu

Domnule primar, tot pe drumuri!
Doamnă profesor, v-am mai spus, o 

primărie nu se conduce din birou. Trebuie 
să bați la multe uși pentru a reuși să faci 
ceea ce ai promis oamenilor atunci când ei 
ți-au dat votul.

V-ați întors recent de la București.
Da, am participat la Adunarea Generală a Asociației Comunelor 

din România, unde am reprezentat comuna noastră, apoi am avut o 
întrevedere cu primul ministru al României, cu membrii guvernului, 
și alte oficialități.

Ce ați discutat cu aceștia?
Am discutat problemele cu care ne confruntăm în administrația 

locală și proiectele de viitor.
Ce se mai aude cu reforma administrativă, cu comasarea co-

munelor?
Cred că acest aspect se va lăsa după alegeri și, din câte cunosc, 

acest proiect se află la Camera Deputaților.
Domnule primar, mi-ați spus că, în discuțiile avute cu decidenții 

guvernamentali, ați discutat, cu precădere, despre problemele cu 
care vă confruntați în administrația locală.

Da!
Care din aceste probleme vi se pare mai spinoasă?
În primul rând, birocrația. Avem o birocrație extrem de stufoasă 

din pricina căreia multe din proiectele noastre intră într-o foarte lungă 
perioadă de așteptare. Degeaba fac eu drumuri la București, degeaba 
bat la nici nu mai știu câte uși, degeaba întocmesc proiecte, dacă fon-
durile se încolăcesc în jurul birocrației și târziu de tot ajung și la noi.

Vedeți o regionalizare a României?

Eu, doamnă Dobra, sunt om de administrație, nu om politic. De 
altfel, nici nu mi-am dorit vreodată să fac, cum se spune, politică. 
Faptul că reprezint în alegeri un anume partid, nu înseamnă că sunt 
un om politic. Departe de mine așa ceva!

Sunteți mai mult un om al bisericii, al credinței, pentru că, din 
câte am aflat, sunteți o prezență frecventă la Sfânta Biserică și o 
sprijiniți.

Eu susțin, în măsura în care legea îmi permite, absolut toate 
cultele aflate pe aria comunei noastre. Doamnă, Dumnezeu este unul 
pentru toate sufletele!

Am aflat de la dumneavoastră, primarul comunei, despre pro-
blemele administrative cu care se confruntă administrațiile locale, 
dar aș dori să aflu de la omul Petru Carebia și despre problemele 
cu care se confruntă omul vremurilor de azi. Se poate?

Doamnă, omul de azi, cum bine știți fiind profesoară, se 
confruntă, trăiește, mai bine zis, înconjurat de primejdii. Cetățeanul 
lumii de azi, indiferent de țara în care trăiește, este înconjurat de ispite 
și de sminteli. Din toate părțile, de pe toate rețelele de socializare, 
facebook, instagram, tik tok, s-au cum se mai numesc ele, omului de 
azi îi lovesc auzul strigăte și chemări lingușitor-înșelătoare.

Ce este de făcut ca tinerii să nu cadă în plasa acestor chemări?
Pentru a ne putea salva, noi și copiii noștri, Dumnezeu ne-a lăsat 

trei instituții: familia, biserica și școala. Aici putem să ne aflăm mân-
tuirea. În dragoste pentru familie, în credință pentru sfânta biserică și 
în respect pentru școală.

Vă mulțumesc, domnule primar, pentru această întrevedere!
Și eu vă mulțumesc, rugându-vă să-i spuneți domnului Vasile 

Todi că eu știu că scriitorului îi stă bine la masa de scris, dar sunt 
oameni care mai vor să-l și vadă!

Zi frumoasă de martie, reîntâlnirea cu primarul comunei Coșteiu este, ca de fiecare dată, caldă și 
prietenoasă. Dânsul fiind și un om profund credincios, nici că se putea altfel.

Rubrica școlii
Ce o să te faci când o să fii mare?

În data de 11 martie, la Școala Gimnazială 
Coșteiu s-a sărbătorit „Ziua meseriilor“. Este im- 

portant ca prin ceea ce învățăm la școală, să ne desco- 
perim atât înclinațiile, cât și menirea! Fiecare elev 
dobândește și învață, își exersează și dezvoltă acele 
aptitudini și competențe, care-l vor ajuta să devină ac-
tiv, să fie proactiv și integrat în societate.

Biblioteca Școlii Gimnaziale 
Coșteiu a devenit sală de lectură!

Mereu am plecat de la ideea că școala 
trebuie să fie un spațiu vesel, colorat.

De anul acesta, elevii Școlii Gimnaziale 
Coșteiu vor avea și un spațiu special de lectură: o 
zonă colorată, prietenoasă, primitoare. 

 Spațiul  de lectură a fost realizat cu fonduri 
din proiectul PNRAS (Programul Național pen-
tru Reducerea Abandonului Școlar), școala ben-
eficiind de achiziționarea mobilierului cu rafturi 
pentru cărți, scaune colorate tip scoică, birou și 
scaun de birou.

Orele de lectură din cadrul proiectului 
PNRAS se vor desfășura în această sală.

În atenția locuitorilor comunei Coșteiu
ANUNȚ

Conform prevederilor Ordinu-
lui Președintelui A.N.C.P.I. 

nr. 448/2017 pentru aprobarea nor-
melor tehnice privind procedurile de 
lucru specifice registrului electronic 
al nomenclaturilor stradale (RENNS), 
în urma adoptării de către Consiliul 
Local al comunei Coșteiu a H.C.L. 
nr. 104/29.11.2023 cu privire la apro- 
barea renumerotării administrative a  
imobilelor de pe raza comunei Coște- 
iu, județul Timiș, vă aducem la cu-
noștință că orice modificare privind 
denumirea străzilor, renumerotării, 
duce la obligativitatea schimbării 
cărții de identitate, conform O.U.G. nr. 
97/2005 republicată, cu modificările 
și completările ulterioare.

D  ragi cetățeni ai satului Țipari, așa cum 
am promis, am început schimbarea 

lămpilor pe stâlpii de iluminat public.
Proiect finanțat prin A.F.M. 
Urmează satele: Păru, Hezeriș și Valea 

Lungă. Mulțumim pentru înțelegere !

Lucrări la iluminatul stradal 
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VICTOR V. DELAMARINA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de prof. Roxana DAMIAN

 

Sabin Valentin LAZĂR - Secretar general al comunei Victor Vlad Delamarina  

„La conducerea acestei primării există această echipă cu foarte mare experiență,
 cu zeci de ani în administrație!“

Domnule secretar-general, spuneați 
la trecutul interviu că aici în comună 
aveți un primar cu multă experiență și un 
viceprimar cu și mai multă experiență, cu 
zeci de ani de activitate în administrație, 
vorbesc de domnul primar Cardaș și de 
domnul viceprimar Sima!

Așa este, două personalități diferite, 
dar care se completează admirabil spre binele comunei și, trebuie să 
spun, păstrează armonia în cadrul colectivului de aici, din primărie.

Ați vorbit de colectivul primăriei în mijlocul căruia lucrați, 
firesc să vă întreb dacă aveți și o echipă experimentată?

Fără îndoială! Vedeți, dumneavoastră, doamnă Roxana, eu 
cred că treaba merge așa bine la Primăria comunei Victor Vlad 
Delamarina și pentru că la conducerea acestei primării există această 
echipă cu foarte mare experiență, cu zeci de ani în administrație, 
începând de la domnul primar, până la viceprimar, care au reușit să 
formeze un colectiv bine sudat. Când vorbim despre primar, despre 
contabil, despre viceprimar sau secretar, vorbim despre oameni care 
au vechime foarte mare în primărie și cunosc lucrurile foarte bine. 
Gândiți-vă că toți acești oameni, fiecare în parte, au 20 - 25 de ani sau 
chiar mai mult de experiență și vechime în administrație.

Totuși, nu mai apar divergențe?
Este clar că mai sunt și divergențe, dar și într-o familie care e o 

celulă socială atât de mică tot mai apar neînțelegeri, dar până la urmă 
prin discuții și comunicare bună se ajunge la un consens. Așa și la noi 
în comună, în primărie, în cadrul Consiliului Local, comunicăm bine 
și ieșim bine în final. Unul vede lucrurile într-un fel, altul într-un fel, 
dar comunicăm și atunci treaba merge. Știm cu toții că din diversitate 
și din contradicții se naște progresul. Evident că nu toți avem păreri 
unanime.

Nu se poate...
Doamnă Roxana, natura umană este diversă. Ca și la haine: se 

fac o diversitate de culori și pentru a fi cumpărate toate. Nu numai 
o culoare pe care să o poarte toți. Dacă ar fi numai culoarea roșie  
ar fi o aberație a naturii. Trebuie să spui și nu. În viață există și nu.

Domnule secretar general Sabin Lazăr, fiindcă suntem la 
începutul anului 2024, hai să amintim un proiect, două, trei  
pe care vreți să le desfășurați în acest an și care doriți să și iasă 
bine.

Bineînțeles! Iată, este vorba de proiectul de canalizare, de 
introducere a canalizării în Pădureni, Honorici și Visag, care se află 
în stadiul de licitație, dar ordonanța „trenuleț” ne-a încurcat foarte 
mult. Două luni de zile nu s-a putut continua cu licitația, din cauza 
ordonanței de plafonare, care a fost la sfârșitul anului trecut. Totuși, 
sperăm ca în primăvară să începem lucrările la proiectul de canalizare 
a celor trei localități din comuna Victor Vlad Delmarina.

Succes!
Mulțumim, sperăm să nu avem contestație la câștigătorul 

licitației, pentru a da drumul lucrărilor. Să nu ne blocăm iarăși.
E așa important un asemenea proiect?
Acesta este un proiect foarte important pentru comunitate și 

sperăm să înceapă și să se finalizeze cu bine.
Al doilea proiect?
Al doilea proiect foarte important pentru comună este asfaltarea 

drumului comunal, mai bine zis a tuturor drumurilor aflate pe raza 
comunei noastre.

Cum stați cu fondurile necesare?
Este semnat contractul, dar este pe fonduri europene și durează 

până când se finalizează. Birocrația e mare. S-ar putea ca acest proiect 
să nu înceapă anul acesta, fiindcă birocrația complică mult situația.

Și al treilea?
De asemenea, un alt obiectiv important, foarte important, este 

introducerea gazului în comună și vă asigur că se lucrează intens 
la acesta. Chiar a avut o ședință recentă cu primarul, care a fost în 
primăriile partenere și a discutat și sperăm să înceapă să meargă 
treaba bine și cu acest proiect.

Că tot ați vorbit de trei proiecte mari, cu adevărat mari, iată 
trei superproiecte foarte utile și foarte necesare pentru comună în 
2024. Credeți că va ieși totul bine?

Da, sunt trei obiective foarte importante pentru comună, care 
sper să le ducem la sfârșit cu succes și sunt convins că vom reuși.

Au niște aere de mistice de Poplaca

Doamna judecător Adriana 
Stoicescu șterge pe jos 

cu vedetele din România. Discur-
sul public al vedetelor a devenit o 
lungă repetiție a acelorași povești: 
Traume din copilărie vindecate cu meditație și 
yoga. Domnia sa scrie că e sătulă de aceeași 
placă și spune că vedetele au aere de mistice 
de la Poplaca! Iată atacul dur postat de doamna 
Adriana Stoicescu pe Facebook: „Ca o babă 
comunistă ce sunt, mă întreb dacă mai există 
vreo vedetă «dă pă» la noi care să nu fie așa, 
pă «vibe», pă «meditație», pă «vibrație joasă»? 
Că nu mai pot! Toate tutele astea au niște aere 
de mistice de Poplaca, cu ochii dați peste cap, 
în timp ce ne învață despre post și rugăciune, 
iluminare și levitație, cu aerul că ne fac un 
maaaare favor. Că fără dânsele am fi, cum ar 
veni, pierduți în spațiu și timp. Și tot apar, trăi-
le-ar familiile…Inepuizabilă sursă de cretini”.

Transparență administrativă
u Hotărârea nr. 1 privind aprobarea acoperirii definitive din excedentul bugetului 

local, a deficitului bugetar al secțiunii de dezvoltare pe anul 2023; u Hotărârea nr. 2 pri-
vind stabilirea criteriilor și a metodologiei de acordare a ajutoarelor de urgență în baza Le-
gii nr. 416/2001 privind venitul minim garantat, cu modificările și completările ulterioare;  
u Hotărârea nr. 3 privind reţeaua şcolară a unităţilor de învăţământ preuniversitar de pe 
raza comunei Victor Vlad Delamarina pentru anul şcolar 2024-2025; u Hotărârea nr. 4 
privind majorarea cu 5%, faţă de nivelul acordat pentru luna decembrie 2023, a salari-
ilor de bază pentru funcţiile publice şi contractuale din cadrul aparatului de specialitate al 
primarului comunei Victor Vlad Delamarina, judeţulTimiş, începând cu 1 ianuarie 2024;  
u Hotărârea nr. 5 privind transferul sumelor din bugetul local către Asociația de Dez-
voltare Intercomunitară Distribuție Gaz Timiș Centru aferente proiectului „Înființare sistem 
inteligent de distribuție gaze în comunele Boldur, Nițchidorf, Darova, Pădureni, Racovița, 
Sacoșu Turcesc, Tormac, Victor Vlad Delamarina, Știuca, Găvojdia și extindere rețea 
distribuție gaze în comuna Belinț, județul Timiș”; u Hotărârea nr. 6 privind alegerea 
președintelui de ședință dintre membrii Consiliului Local al comunei Victor Vlad Delama-
rina pentru perioada februarie, martie, aprilie 2024; u Hotărârea nr. 7 privind desemnarea 
a doi consilieri locali în cadrul comisiei de evaluare a performanțelor profesionale indivi-
duale ale secretarul general al comunei Victor Vlad Delamarina; u Hotărârea nr. 8 privind 
implementarea proiectului „Modernizare și extindere sistem de supraveghere video în co-
muna Victor Vlad Delamarina”; u Hotărârea nr. 9 privind aprobare bugetului local pe anul 
2024; u Hotărârea nr. 10 privind aprobarea strategiei de dezvoltare locală 2021 – 2027 a 
comunei Victor Vlad Delamarina; u Hotărârea nr. 11 privind aprobarea agendei cultural-
sportive și de tineret a comunei Victor Vlad Delamarina pe anul 2024.
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Din albumul comunei Lenauheim

„Vom continua să construim prin consolidarea infrastructurii, promovarea unei 
economii locale sustenabile și prin dezvoltarea de programe și inițiative!“

LENAUHEIM
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

 Pagină realizată de Silviu LAZĂR

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

Transparență administrativă
u Hotărârea nr. 1 privind aprobarea definitivă a deficitului secțiunii de dez-

voltare, sursa A, pe anul 2023 din excedentul total al bugetului local al comunei 
Lenauheim , judeţul Timiş; u Hotărârea nr. 2 privind aprobarea la nivel local a unor 
măsuri de natură financiară pentru buna funcționare a Serviciului Public de Gospodă- 
rie Comunală Lenauheim, serviciu înființat la nivelul U.A.T. Lenauheim, județul Timiș;  
u Hotărârea nr. 3 privind aprobarea definitivă a deficitului secțiunii de funcționare, 
sursa E, pe anul 2023 din excedentul total al bugetului de venituri proprii al Serviciului  
Public de Gospodărie Comunală Lenauheim, judeţul Timiş; u Hotărârea nr. 4 privind 
aprobarea Rețelei școlare a unităţilor de învăţământ preuniversitar de stat din comuna 
Lenauheim , județul Timiș, pentru anul şcolar 2024-2025; u Hotărârea nr. 5 privind 
însușirea conținutului Dispoziției nr. 238/20.12.2023 - privind aprobarea rectificării 
bugetului local al comunei Lenauheim, judeţul Timiş pe anul 2023; u Hotărârea nr. 
6 privind însușirea conținutului Dispoziției nr. 241/27.12.2023 - privind aprobarea 
rectificării bugetului local al comunei Lenauheim, judeţul Timiş, pe anul 2023.

„Mulțumesc colegilor Gheorghe Teodor Martin, 
Renz Anton, Robina Adrian și Ioan Șisu, care ne-au 
ajutat să montăm aceste bănci în centrul localității 
Grabaț“. - Ilie Suciu

La începutul lunii martie, în cadrul 
ședinței CDJ Timiș, domnul Ilie 

Suciu a primit validarea pentru candida-
tura la un nou mandat în funcția de primar 
al comunei Lenauheim. 

„Această vali-
dare reprezintă un 
pas important în 
demersul de a conti-
nua dezvoltarea co-

munității noastre.  
Doresc să adresez mulțumiri echipei PNL 

comuna Lenauheim pentru susținere și încre-
dere. Este echipa noastră, care a demonstrat că 
prin unitate și implicare se pot realiza investiții 
semnificative în beneficiul tuturor locuitorilor. 

De asemenea, vreau să precizez că realizările de până acum se 
datorează și parteneriatului strâns cu cetățenii din Bulgăruș, Grabaț 
și Lenauheim. Prin implicarea lor activă și sprijinul lor constant, am 
putut duce la bun sfârșit numeroase proiecte importante pentru co-
munitatea noastră.

În următorii patru ani, ne propunem să 
continuăm această colaborare, ascultând și 
răspunzând nevoilor și preocupărilor acestei 
comunități. 

Ca și până acum, vom continua să con-
struim prin consolidarea infrastructurii, pro-
movarea unei economii locale sustenabile și 
prin dezvoltarea de programe și inițiative care 
să sprijine toți cetățenii din Bulgăruș, Grabaț și 
Lenauheim“, declarat edilul comunei, domnul 
Ilie Suciu.

Rubrica școlii
Spectacol cu ocazia zilei de 8 Martie

 

La Căminul Cultural Lenauheim a avut loc, în 
data de 9 martie, de la ora 19.00, Degustarea 

preparatelor din carne și a vinului  de casă. 
Prin această manifestare s-a dorit readucerea la 

viață a tradiției localității Lenauheim, în care cetățenii 
își compară măiestria în prepararea cârnaților, șuncii, 
caltaboșului, sângeretelui, tobei ori a clisei. 

Participarea la concurs s-a făcut cu ajutorul a 50 
cm de cârnați, cu 250-350g de preparate din carne 
sau cu 2 litri de vin de casă. La degustare a putut 
participa orice cetățean al comunei Lenauheim, adică 
din toate localitățile componente: Bulgăruș, Grabaț 
și Lenauheim.

Momentele speciale de muzică și dans au fost 
susținute de Tamburaši Naši Ljudi - Kikinda, An-
samblul „Muguri Noi” din Bulgăruș, Ansamblul 
„Plai Bănățean” din Lenauheim, Formația de dans 
„ETNIC” a comunei Lenauheim.

Degustarea preparatelor din carne și a vinului

Cu ocazia Zilei de 8 Martie, Școala Gimnazială Lenauheim, împreună cu 
Primăria Lenauheim, au pregătit un spectacol dedicat acestei sărbători.

Spectacolul a fost susținut de elevii școlilor din Bulgăruș, Grabaț și Lenauheim 
și a constat în mai multe cântece de primăvară, dar și cu tematică adecvată sărbătorii 
femeilor. Pe scenă au urcat Grupul vocal al Școlii Gimnaziale cu piese de primăvară 
și piese dedicate mamei. Ei au fost urmați de un spectacol de dansuri, asigurat de 
Ansamblul „Plai Bănățean” al comunei Lenauheim și de Ansamblul „Muguri 
Noi” Bulgăruș, comuna Lenauheim.  Felicitări elevilor și profesorilor de la Școala 

Gimnazială Lenauheim implicați 
în această acțiune.

Mulțumiri pentru implicare  
doamnei director Gabriela Mateaș 
și domnului director Iosif Vrâncuța. 
Mulțumiri speciale doamnei Cris-
tina Roșca Străuț, coordonator al 
Ansamblului „Muguri Noi“ de 
la Bulgăruș și doamnei Adelina 
Mihai, care a coordonat Ansam-
blul „Plai Bănățean“ al comunei 
Lenauheim.

Felicitări tuturor doamnelor, 
cele pentru care copiii minunați ai 
comunei Lenauheim au prezentat 
acest spectacol!
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TOPOLOVATU MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(

 Pagină coordonată de Ciprian Octavian APOSTOL

Prof. Ovidiu DOȚA,
Primar al comunei Topolovățu Mare

„Vorbim azi de investiții, care au fost făcute de la venirea domnului Ovidiu Doța 
și care acum dau roade!“

Ne revedem, domnule secretar general!
Bine ați revenit!
Domnule, în finalul dialogului pre-

cedent îmi spuneați că magistrala de gaz 
trece chiar prin comuna Topolovățu Mare 
și extinderea rețelei nu este chiar așa de 
complicat de realizat, fiindcă rețeaua 
principală există.

Așa este!
Cum va avea loc branșarea rețelei 

principale de gaz pentru comuna dumneavoastră?
De la această magistrală, vor fi branșate toate gospodăriile din 

comună. Țevile de gaz vor fi trase până la poarta gospodăriei. În 
proiect se prevăd două focuri pe care le va avea cetățeanul.

Și plata?
Oamenii vor putea plăti în rate branșamentul. Aici urmează 

să stabilească domnul primar, cu cei care vor implementa această 
branșare, această introducere a rețelei de gaz.

Despre importanța unui astfel de proiect într-o comună cum 
este Topolovățul Mare mai are rost să vă întreb?

Desigur, este bine de reștiut că acest proiect face parte din planul 
de dezvoltare și modernizare al comunei. Când au făcut planul, 
Consiliului Local împreună cu domnul primar, s-a stabilit că este 
imperios necesar să fie introdusă alimentarea cu gaz în gospodăriile 
din localitate. Astfel, vor fi atrase și investițiile în comună și se vor 
crea facilități și un stimul serios de dezvoltare. De aceea, alimentarea 
cu gaz se impune ca o necesitate. Mulți investitori ar vrea să vină în 
comună, dar când întreabă despre infrastructură, gaz și canalizare, 
trebuie dat un răspuns pozitiv. Atunci imediat ei sunt deschiși și vin 
în comuna noastră să investească.

Viorel TURTĂ - Secretar general al Primăriei comunei Topolovățu Mare
Ce anume întreabă?
 Întrebarea lor este „Ce utilități aveți în localitate?”. În plus, noi 

aveam și rețea de apă proprie, cât privește canalizarea e în lucru, e 
aproape finalizată, străzile sunt asfaltate în cea mai mare parte și le 
vom asfalta pe toate. Avem inclusiv iluminatul public în parametri 
ceruți de normele europene. Domnule Apostol, sunt facilități căutate 
de investitori și pe viitor evident că vor fi un stimul pentru atragerea 
investitorilor în comuna Topolovățu Mare. Asta este viziunea 
noastră, a domnului primar, a viceprimarului și a Consiliului Local 
din comuna Topolovățu Mare.

În aceste condiții, nu se vor întoarce și fii rătăciți ai comunei?
Da, ne-am bucura ca prin aceste realizări să îi readucem pe 

cetățenii care au plecat din comună. Acum, ei vor fi stimulați să se 
întoarcă de unde au plecat, fiindcă avem și un sistem educativ bine 
dezvoltat, atât la școli, cât și la grădinițe.

Da, este cunoscută atenția pe care domnul primar o acordă 
instituțiilor de învățământ aflate pe raza comunei dumneavoastră!

De aceea și avem un proiect de reabilitare termică a școlii. Toate 
sălile vor fi modernizate, vor avea mobilier nou. Avem profesori 
foarte buni și, astfel, va crește nivelul de educație al elevilor. Familiile 
tinere pot să vină cu copiii în comună și vor avea unde să își ducă 
copiii pentru a fi educați. De asemenea, avem și o grădiniță nouă la 
Topolovățu Mare.

Este bine să știe consătenii dumneavoastră că toate aceste 
realizări nu s-au făcut bătând din palme.

Fără îndoială, vorbim azi de investiții care au fost făcute de la 
venirea domnului Ovidiu Doța și care acum dau roade, iar împreună 
cu investițiile pe care le vom face în următorii ani vom moderniza 
comuna foarte mult, atât încât ea să devină o comună cu adevărat 
europeană într-o țară membră a Uniunii Europene.

Privind, la fața locului, proiectele aflate în plină desfășurare, 
l-am întrebat pe domnul prof. Ovidiu Doța, primarul co-

munei Topolovățu Mare, ce rol acordă domnia sa, ca om, ca pri-
mar, ca dascăl, muncii și dânsul mi-a spus: „Domnule Ciprian, 
aproape toți oamenii de azi, vorba unui renumit sculptor, par să 
considere munca drept o necesitate îngrozitoare, drept o corvoadă 
blestemată, în timp ce ar trebui s-o privească ca pe rațiunea 
noastră de a trăi. În cazul meu, activitatea pe care o desfășor în fo-
losul consătenilor mei o consider cea mai nobilă dintre obligațiile 
asumate.“

Activitatea pe care o desfășor în folosul 
consătenilor mei o consider cea mai nobilă 

dintre obligațiile asumate!
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USUSAU
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN
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Activitate educativ-preventivă a elevilor din comuna Ususău

  Pagină coordonată de Laura Cristina MIRCEA

Transparență administrativă
u Hotărârea nr. 11 din 2024 privind aprobarea cuantumului cotizației 

Consiliului Local Ususău pe anul 2024, la bugetul Asociației de Dezvoltare 
Intercomunitară Sistem Integrat de Gestionare a Deșeurilor, județul Arad;  
u Hotărârea nr. 12 din 2024 privind aprobarea aderării comunei Ususău— 
Consiliul Local Ususău la Organizația de Management al Destinației Valea 
Mureșului; u Hotărârea nr. 13 din 2024 privind alegerea președintelui 
de ședință pe o perioadă de trei luni, începând cu luna februarie 2024;  
u Hotărârea nr. 14 din 2024 privind aprobarea Procesului verbal al Ședinței 
ordinare a Consiliului Local Ususău din 31 ianuarie 2024; u Hotărârea nr. 
15 din 2024 privind aprobarea Ordinei de zi pentru Ședința ordinară lunară 
din data de 29.02.2024; u Hotărârea nr. 16 din 2024 privind stabilirea 
modului de valorificare a masei lemnoase pe picior din pădurea proprietate 
a comunei Ususău în anul 2024; u Hotărârea nr. 17 din 2024 privind sta-
bilirea prețului de referință și de pornire a licitației pentru masa lemnoasă 
pe picior valorificată în anul 2024 din Partida 1151 principal – 371.13 mc; 
u Hotărârea nr. 18 din 2024 privind aprobarea studiului de fezabilitate/
documentației de avizare a lucrărilor de intervenții, a indicatorilor tehnico-
economici/ indicatorilor tehnico-economici actualizați și a devizului gene-
ral/devizului general actualizat pentru obiectivul de investiții „Alimentare 
cu apă în Ususău, Dorgoș și Zăbalț, județul Arad”, aprobat pentru finanțare 
prin Programul național de investiții „Anghel Saligny, precum și a sumei 
reprezentând categoriile de cheltuieli finanțate de la bugetul local pentru 
realizarea obiectivului.

Născut în satul bănățean Ususău, Teodor Păcăţian a devenit foarte 
cunoscut publicului român după publicarea operei sale princi-

pale, „Cartea de aur sau luptele naţionale ale românilor de sub coroana 
ungară”, apărută în 8 volume, lucrare care i-a adus persecuţii din partea 
autorităţilor, dar şi simpatia opiniei publice româneşti.

Teodor Păcăţian a fost acuzat că ar fi comis patru de-
licte: „provocare la nesupunere în contra legii; aţâţarea în 
contra naţiunei maghiare; atacarea puterei obligatoare a 
legii şi revoltarea contra legăturei dintre ţările care com-
pun statul maghiar”. Avocatul său, lugojeanul Coriolan 
Brediceanu a argumentat cu claritate faptul că juraţii nu 
puteau judeca o chestiune care ţinea de ştiinţă şi de istorie 
şi că prin persecuţie tribunalul nu putea obţine niciun rezultat. În final, 
Păcăţianu a fost condamnat la 8 luni de închisoare, 500 de coroane amendă 
şi distrugerea totală a primei ediţii a cărţii.

Academia Română l-a premiat pentru volumele I şi II în anul 1904 cu 
1.300 lei din Premiul Adamachi, iar în anul 1929 i-a acordat Premiul Dr. 
A. Cosma în valoare de 100.000 lei.

Elevii comunei Ususău au avut o 
activitate extracurriculară practică, 

în colaborare cu membrii Postului de Poliție 
Ususău. 

În cadrul acestei activități, copiii au învățat 
despre regulile de circulație, comportamentul 
preventiv și particularitățile meseriei de po-
lițist. Au primit informații utile despre cum 
să circule în siguranță pe drumurile publice 
și să reducă riscul de implicare în evenimente 
rutiere în calitate de pietoni, bicicliști, 
motocicliști sau viitori conducători auto.

Această acțiune a avut ca scop promovarea 
exemplelor morale, comportamentelor etice 
și trăsăturilor de caracter pozitive, ajutându-i 
pe copii să devină oameni de încredere în 
societate!

Respectați-vă dascălii!
Jud. Adriana STOICeSCU

În Românica, dascălul a deve-
nit sclavul grupului whatsapp 

al părinților și bunicilor, al comitetu-
lui de elevi, al consiliului director, al 
nenumăratelor comitete și comiții.. 

Dascălul trebuie să adapteze 
matematica în funcție de dorințele 
grupului de mămici absolvente ale Academiei de goblen, care 
pot decreta că, în prima joi din lună, 4+4 egal 10.

Limba română se reduce la „cf?”
Istoria e moartă, geografia pe coclauri, rămân abilitățile 

tehnice și statul cu ochii în ecran cât mai mult timp, probă obli-
gatorie la orice examen. Că asta înseamnă democrație și liber-
tate, nu-i așa?

Dascălul nu e cool, nu are simțul umorului, nu e vedetă 
pe tik tok și nici nu dă sfaturi competente precum expertele în 
diete. Dascălul nu are limuzină precum tăticul și nici ținute pari-
ziene precum mămica.

Într-o lume intoxicată de prostie, așteptăm de la următoarele 
generații să ne salveze, în timp ce noi îngropăm copiii în super-
ficialitate și dispreț la adresa cărții.

Generația grilelor se va exprima onomatopeic, dar va pune 
cu mare artă X- ul în căsuța lui, dovedind, nu-i așa, serioase 
cunoștințe și abilități.

Respectați-vă dascălii !

Teodor Păcățian

Din albumul comunei

Satul Zăbalț, comuna Ususău
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BIRCHIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
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u Hotărârea nr. 11 din 2024 privind aprobarea ordinii de zi a ședinței; 
u Hotărârea nr. 12 din 2024 privind aprobarea procesului verbal al ședinței din 
data de 31.01.2024; u Hotărârea nr. 13 din 2024 privind alegerea președintelui de 
ședință a Consiliului Local al comunei Birchis; u Hotărârea nr. 14 din 2024 pri-
vind aprobarea modificării unor măsuri de protecție socială la transportul public local 
de persoane pe raza administrativ-teritorială a UAT-urilor membre ale Asociației de 
Dezvoltare Intercomunitară Transport Public Arad și acordarea unui mandat special 
reprezentantului Municipiului Arad în Adunarea Generală a Asociaților Asociației 
de Dezvoltare Intercomunitară de Transport Public Arad în vederea aprobării modi-
ficării Contractului de delegare a gestiunii Serviciului de transport public local nr. 
704/ 02.12.2019; u Hotărârea nr. 15 din 2024 privind actualizarea datelor unor imo-
bile de pe raza comunei Birchiș; u Hotărârea nr. 16 din 2024 privind aprobarea pla-
nului de acțiune privind serviciile sociale acordate la nivelul comunei Birchiț, județul 
Arad în anul 2024; u Hotărârea nr. 17 din 2024 privind aprobarea închirierii prin 
licitație publică a unui imobil, situat în localitatea Birchiș, nr. 140, comuna Birchiș, 
jud. Arad, înscris în C.F. nr. 306388 Birchiș, proprietate publică a comunei Birchiș.

Transparență administrativă

În Duminica a 34-a după Rusalii (a Întoarcerii 
Fiului risipitor) credincioșii Parohiei Ortodoxe 

Române Birchiș, Protopopiatul Lipova, au trăit 
momente înălțătoare, prin prezența în mijlocul lor 
a Înaltpreasfințitului Părinte Dr. Timotei Seviciu, 
Arhiepiscopul Aradului, care a binecuvântat lucrările 
săvârșite la biserica parohială – cu hramul ,,Nașterea 
Maicii Domnului”.

După săvârșirea slujbei de binecuvântare și sfin-
țire a lucrărilor, Înaltpreasfințitul Părinte Timotei a 
săvârșit Sfânta Liturghie Arhierească, înconjurat de 
un sobor de preoți și diaconi. Din sobor au făcut parte 
și Pr. Ic. Stavr. Mercea Nelu, Protopop al Lipovei, 
Pr. Mădăluță Călin - parohia Săvârșin, Pr. Popovici 
Valentin - parohia Ostrov, Pr. Craveț Cătălin - paro-
hia Roșia Nouă, Pr. Brad Tiberiu - parohia Țela, Pr.  
Cirț Romeo - parohia Căpâlnaș, Pr. pensionar Volungan  
Eugen, Arhid. Proniuc Emanuel-Ioan, secretar epar-
hial și Arhid. Noghiu Bogdan-Gheorghe, inspector 
în cadrul Arhiepiscopiei Aradului. Dintre oficialități 
amintim: domnul Iustin Cionca, președintele Consi-
liului Județean Arad, domnul Sinaci Doru - suprefectul 
Aradului, Guțu Ioan - primar al comunei Birchiș, 
doamna viceprimar a comunei Birchiș - Pinte Irina, 
domnul Vodicean Ioan, primar al comunei Săvârșin, 
domnul Drăgănescu Marius, director ANAF Arad.

În cuvântul de învățătură, Chiriarhul arădean a vorbit despre 
,,Risipire și răscumpărare” (cf. citirilor scripturistice: 1 Cor. 6; Luca 
15), pilda fiului risipitor reprezintă una din paginile biblice de o 
frumusețe neîntrecută și îndeobște cunoscută pentru semnificația ei, 
redând raportul familial dintre părinți și copii, frați și surori, fiecare 

Binecuvântare de lucrări la Biserica din Parohia Birchiș
Protosinghel Iustin POPOVICI

cu caracterul propriu și exigențele sale. Moștenirea își 
are loc aparte și o înțelegem nu doar ca materială, ci 
și spirituală. Partea fratelui mai mic se pierde printr-o 
folosință nechibzuită de care, totuși, la vremea 
rânduită de Dumnezeu prin trezirea conștiinței, 
primitorul își dă seama, întorcându-se la casa 
părintească unde găsește înțelegerea așteptată. Partea 
fratelui mare este cea păstrată integral, valorificând 
parcă mustrător partea pierdută de cel risipitor. În 
cumpăna dreptății stă, însă, mila dumnezeiască pe 
măsura pocăinței celui judecat. Apostolul zilei dă 
tălmăcirea dorită, subliniind că toate sunt îngăduite, 
dar nu toate de folos și care nu trebuie să stăpânească 
ființa omului, care este templul lui Dumnezeu, 
aceasta fiind răscumpărată prin jertfa Mântuitorului, 
având întotdeauna putința ridicării din slăbiciunea 
căderii.La finalul sfintei slujbe, preotul paroh Trif 
Fabius-Iosif a fost hirotesit iconom stavrofor.

Răspunsurile la Sfânta Liturghie au fost date 
de către Grupul ,,Trifon Lugojan”, condus de către 
teologul Roz Marinel.

La final, preotul paroh Trif Fabius-Iosif a 
mulțumit Înaltpreasfințitului Părinte Timotei pentru 
prezența în mijlocul credincioșilor parohiei și 
binecuvântarea lucrărilor, oferindu-i în dar o icoană 
cu Maica Domnului. Totodată, părintele paroh a 

mulțumit pentru prezență preoților împreună-slujitori, autorităților 
centrale și locale, familiei pentru sprijin și credincioșilor, dar și 
tuturor celor prezenți la această zi de aleasă sărbătoare a parohiei, 
ziua încheindu-se cu o agapă frățească la Căminul Cultural din 
Birchiș.

Trec orele ca nişte note
Din simfoniile durerei,
În urma lor rămân eterne
Melancoliile tăcerei...

Tot ce-ai crezut odinioară,
Tot ce-ai visat, tot ce-a fost sfânt
Te turbură cu nesfârşitul
Şi tristul gol că nu mai sunt...

Ca cerul unei seri de toamnă
Se-ntunecă pierduta minte:
Nimicul îşi întinde noaptea
Pe calea ducerei-nainte...

Trec orele... 
Traian DeMeTReSCU

Uimit în loc s-opreşte omul
Ca-n faţa unui ne-nţeles:
Din gândurile risipite
Nehotărârea a cules...

Şi clară o lumină numai
Îi stă-n adâncul cugetării:
Că trece, - şi rămân în urmă-i
Nemărginirile uitării...
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BATA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„e mult, poate prea mult, însă nemărginit de frumos!“
Vasile TODI

Azi, când prin spătarul scaunului 
pe care stă așezată primăvara 

curge-n valuri clorofilă mirosind încă a 
mărțișoare și iedera scoate frunze cât cer-
ceii fetelor, am aflat că omul care acum 
un deceniu a înființat, din drag de locul 
nașterii sale, Ansamblul de dansuri „Va-
lea Mureșului”, maestrul coregraf Victor 
Jicherean, a murit. Cu ani în urmă i-am 
publicat un amplu interviu realizat de 

domnișoara profesor Alina Frențiu și, de atunci, lunar, la rugămintea 
sa, în cutia poștală a casei lui din satul Țela, poposea acest jurnal. 
Prin plecarea lui Victor Jicherean dispare un simbol al coregrafiei 
jocului popular românesc. Minunea înfloririi limbilor înfometate de 
soare în care se exprimă brândușele, violetele, caișii, el nu o va mai 
vedea. Acest om pe care nu mi-a fost 
dat să-l aud, în nicio împrejurare, că se 
crede genial, chiar era genial! Și asta o 
știe oricine a văzut fie și numai un spec-
tacol al său din care puteai tăia porții 
mari de desfătare artistică, pe care apoi, 
în zilele când ești mâhnit, să le așezi în-
tre pereții odăii tale visând frumos.

Pe drumul său de dansator și apoi 
de coregraf și pedagog, el a slujit cu 
splendidă măiestrie dansul popular de o autentică valoare, prezen-
tându-l în forme străvechi, ca în puține alte locuri din țară. Ansamblul 
gândit și format de el din tineri  din comunele Bata, Birchiș, Săvârșin 
și Vărădia de Mureș, numărând 26 de membri, deseori însoțit și de o 
grupă de juniori formată din 34 de copii, reprezenta, pentru dânsul, 
cea mai frumoasă împlinire artistică.

L-am văzut pregătindu-și singur un nou spectacol, admirându-i 
atunci migala de bijutier cu care, odată alegându-și tema, dezvolta 

Ne-am trezit din hibernare
Și-am strigat cât am putut:
Sus cutare! Jos cutare!
Și cu asta ce-am făcut?
Am dorit, cu mic, cu mare,
Și-am luptat, cum am știut,
S-avem nouă guvernare,
Și cu asta ce-am făcut?
Ca mai bine să ne fie,
Ne-a crescut salariul brut,
Dar trăim în sărăcie,
Și cu asta ce-am făcut?
Ia corupția amploare,
Cum nicicând nu s-a văzut,
Scoatem totul la vânzare,
Și cu asta ce-am făcut?
Pentru-a câștiga o pâine,
Mulți o iau de la-nceput,

subiectul, selectându-i muzica adecvată și făcându-i colajul. Un ar-
tist! Un artist căruia Consiliul Local al comunei Bata, la recomanda-
rea domnului primar Ion Micurescu, i-a acordat titlul de „Cetățean de 
Onoare”. Un titlu care l-a bucurat mai mult decât toate celelalte pri-
mite, pentru că recunoașterea aceasta venea de la ai lui. Cine la văzut 
pe Victor Jicherean creând cu ochii adânciți în meticulozitatea unei 
coregrafii mișcările, pașii și desenul de ansamblu al unui dans sau al 
unui întreg spectacol, înțelege de ce Maurice Béjard numea acest gen 
de coregrafi „coreautor”. Culmi spirituale pentru a căror atingere noi 
avem nevoie de ani întregi el le călca în pas de dans.

Am fost prezent, ca spectator desigur, la câteva din spectacolele 
sale, dar la unul, întâmplat la Bata, într-o noapte de iarnă, când nin-
gea magic, când ningea ca o cădere de daruri într-un imperiu bogat 
și copiii lui, după spectacol, încercau afară gustul fulgilor din cer pe 
limbă, privind eu în depărtare cum minunile se încheagă singure pe 

culmile munților Zărand, mi s-a părut 
că-l aud spunându-mi labișian: „În jocul 
meu popular vei intra ca-ntr-un sat de 
munte; vei vedea întâi «neobișnuitul». 
Vei remarca frumusețea sălbatică a lo-
curilor; iarna, vei simți în nări miros 
de lupi și de fum; vara, miros de fân și 
de rășină – totul îmbibat cu ceva care 
aduce a sudoare și a pământ adânc (...) 
Dar, pe încetul, totul va prinde contur 

și, după mai îndelungată convețuire, vei intra în firea adâncă a vieții 
jocului meu, ca în adâncul vieții pătimașe a unui sat.”

Da, în acea zi de iarnă, în care viscolul își rotea păunii, am 
înțeles de la el că o seară de spectacol, fie el și pe scena unui Cămin 
Cultural, e pragul de sus al închipuirii, trăire întâmplată neaievea, 
trăire auzită, trăire văzută; și mai e credința că, explicându-te prin 
joc, prin dans, explici într-un fel umanitatea. E mult, poate prea mult, 
însă nemărginit de frumos!

Rătăcesc prin țări străine,
Și cu asta ce-am făcut?
Traversăm ani grei cu crize,
Leul iar a decăzut,
Cresc întruna taxe-accize,
Și cu asta ce-am făcut?
Totul este ca-nainte,
De belele n-am trecut,
Se trag sforile, se minte,
Și cu asta ce-am făcut?
Se urzesc pe-ascuns vendete,
Cum nicicând nu s-a văzut,
Țara-i plină de vedete,
Și cu asta ce-am făcut?
Pleacă-ai noștri, vin ai noștri!
E sloganul cunoscut;
Iarăși am votat ca proștii,
Și cu asta ce-am făcut?

Eternitatea tristeții românești
Și cu asta ce-am făcut?

          Constantin TĂNASe

Rubrica medicală 
Obezitatea este o problemă de sănătate publică

Dintre cei 41 de milioane de adulţi care mor în fiecare an din cauza 
bolilor cronice netransmisibile, cinci 

milioane sunt cauzate de un indice de masă 
corporală mare. Conform statisticilor, aproape 
patru milioane dintre acestea sunt cauzate de 
boli cardiovasculare, accident vascular cere-
bral, diabet şi cancer. Pe baza tendinţelor ac-
tuale, până în 2035, se estimează că peste 750 
de milioane de copii (cu vârste între 5 şi 19 ani) vor trăi cu supraponde-
ralitate şi obezitate, măsurată prin indice de masă corporală. Obezitatea nu 
este doar o chestiune de aspect fizic sau de control al greutăţii, obezitatea 
reprezintă o afecţiune medicală ce poate avea multiple repercusiuni asu-
pra sănătăţii. Obezitatea poate fi asociată cu o serie de alte afecţiuni, cum 
ar fi bolile cardiovasculare, accidentul vascular cerebral, diabetul zaharat, 
afecţiuni articulare sau anumite tipuri de cancer. De asemenea, obezitatea 
are un impact semnificativ asupra calităţii vieţii, putând provoca stigma-
tizare socială, scăderea încrederii în sine şi probleme de ordin psihologic, 
ne avertizează Cătălina Poiană preşedintele Colegiului Medicilor din Mu-
nicipiul Bucureşti.

Pentru fermierii care așteaptă să în-
caseze sprijinul de 100 de euro la 

hectar, ministrul Agriculturii, Florin Bar-
bu a făcut un anunț important. Șeful de la 
Agricultură a reamintit că încă ne aflăm în 
perioada de depunere a cererilor și imediat 
după ce această perioadă se încheie, Agenția 

de Plăți și Intervenție pentru Agricultură va 
putea vira banii fermierilor. Termenul de 
plată pentru ajutorul de 100 de euro la hectar 
este, din spusele ministrului, 30 iunie 2024, 
fiind vorba de un sprijin acordat pe cadrul 
de criză Ucraina, cu un plafon de 280.000 
de euro pe fermă. Plata se face în baza OG 

nr. 5/2024 pentru modificarea și completa- 
rea Ordonanței de urgență a Guvernului nr. 
67/2023 privind instituirea unei măsuri cu 
caracter temporar de combatere a creșterii 
excesive a prețurilor la unele produse agri-
cole și alimentare, precum și pentru modi-
ficarea și completarea unor acte normative.

Rubrica fermierului             Când se achită fermierilor subvenția de 100 de euro la hectar
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„Avem treisprezece proiecte depuse, dintre care opt sunt aprobate!“

BUCOVAT
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN
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Gheorghe POP - Primar al comunei Bucovăț

Activitate la grupa 
mică a Grădiniței 

Bazoșu Nou 
Buburuzele, împre-

ună cu mămicile și 
domnișoara lor educa-
toare, au petrecut mo-
mente speciale cu ocazia 
zilei de 8 Martie. 

8 Martie 2024 
la Grădinița Bucovăț

De ziua ta, mămico
În dar ți-am adus inima 
Și crede-mă, mămico
Un dar mai frumos nu se putea!

În cadrul orei de dirigenție a clasei a V-a, elevii au făcut o 
deplasare scurtă până în centrul Timișoarei. Natura urbană e 

mirifică primăvara, așa că aceștia nu au putut rata o plimbare pe ma-
lul Canalului Bega. Spectacolul naturii le-a oferit prilejul să desco- 
pere frumusețea și să simtă energia pozitivă din tunelul cu pomi 
înfloriți. Obiectivul acestei acțiuni a fost relaxarea în aer liber și, 
totodată, construirea și consolidarea relației de încredere dintre ei.

Construirea și consolidarea relației de încredere dintre elevi

În luna martie, la 
Grădinița din Bucovăț, co-
piii s-au bucurat de o acti-
vitate intitulată „Acvariul 
cu pești“, unde și-au arătat 
talentul la pictură dând 
viață acvariilor pictate de 
mânuțele lor.

Acvariul cu pești

La capătul interviului realizat cu prima-
rul comunei Bucovăț, atât pentru locuitorii 
comunei sale, cât și pentru cititorii noștri din 
alte județe, am cerut permisiunea de a selec-
ta, dintr-un recent volum al său de versuri, 
poezia de mai jos...

De ce
Gheorghe POP

De ce mă lupt cu zgura mentalității arsă,
Care-n răul rușinii umilă ea se varsă.
De ce mă lupt cu lumea care mă tot înjură,
Sunt toți făcuți de o mamă și toți de o măsură. 
De ce mă lupt cu răul cu mintea cea coruptă,
Când mama răutății de mii de prunci e supta.
De ce mă lupt cu vina sau cu boala din grâne 
Și nu îmi spui acum că-i inutil „stăpâne”.
De ce mă lupt cu viața, cea ca o licărire,
Când știm, fără îndoială, că tot e o amăgire.
De ce mă lupt cu gena acestei lumi corupte,
De mii de ani condusă de confrerii oculte.

Domnule primar, să pornim această 
conversație plecând de la ceea ce 

îmi spuneați la trecuta noastră întrevedere, 
anume că doriți ca în acest an să continuați 
proiectele aprobate anul trecut.

Da, este adevărat și este firesc să conti-
nui munca la ceea ce am început. De altfel, nici nu îmi stă în fire să 
las lucrurile făcute pe jumătate.

Să amintim cititorilor câteva din aceste proiecte, care vreți să 
vă iasă cu succes în 2024?

Unul este pe „AFIR” în valoare de 1 milion de euro. E vorba 
de asfaltarea celorlalte străzi, care au mai rămas, pe o lungime de 
6 km. Sperăm să prindem finanțarea și să începem implementarea. 
De asemenea, vrem să ne apucăm și de o grădiniță nouă. Dacă nu 
vom prinde pe Compania Națională de Investiții, îl vom face din ba-
nii proprii ai primăriei. La grădinița de la Bucovăț sunt peste 60 de 
copii și spațiul este supraaglomerat. De aceea, construirea unei noi 
grădinițe este o necesitate, care trebuie rezolvată de urgență. E un alt 
obiectiv prioritar pentru comună. 

Așadar, proiecte frumoase aveți în comună!
Avem aceste două proiecte foarte importante, alături de celelalte 

pe care le vom implementa în acest an, 2024. Apoi, sperăm să se 
facă licitațiile și pe proiectele pe „PNRR”, în ianuarie-februarie și pe 
„Anghel Saligny” și să începem să facem canalizarea în comună și 
extinderea rețelei de apă.

Câte proiecte aveți, domnule primar?
Dragă Ciprian, avem treisprezece proiecte depuse, dintre care 

opt sunt aprobate. Deci e ceva muncă serioasă, dar așa vrem să 
modernizăm comuna.

Continui dialogul meu cu edilul comunei Bucovăț, reamintindu-i dorința sa din finalul interviului trecut...
Domnule, 13 proiecte reprezintă o cifră impresionantă. Cum 

de v-a ieșit așa bine totul?
Mi-am luat firme de consultanță. Am zis că e prioritatea 

zero atragerea de finanțare europeană și națională în obiective de 
importanță pentru localitate. Asta am făcut de când am venit pri-
mar, din noiembrie 2020. Am vrut să găsim firme de consultanță efi- 
ciente, cu profesioniști buni. Avem și un promotor local foarte har-
nic și ținem legătura cu firmele respective. Nu ne-am axat pe una 
singură, ci am vrut mai multe. Avem în lucru și PUG-ul, Planul Ur-
banistic General. L-am semnat în decembrie și sperăm să primim și 
pentru acesta finanțare. Avem foarte multe proiecte.

Vorbiți-mi, pentru locuitorii comunei dumneavoastră și chiar 
pentru cei care doresc să vină să locuiască aici, despre importanța 
acestui „PUG”?

Prin acest „PUG”, vom face și o zonă industrială de 40 de ha, 
de industrie ușoară depozitare-nepoluantă. Vrem să avem investiții 
economice. Fără investitori în comună nu prea poți face mare lu-
cru. Din bugetul localității e greu să ai resurse financiare puternice.  
De aceea, vrem să avem investitori, să avem această zonă industrială, 
să putem să ne dezvoltăm mai bine, să avem surse de finanțare  
proprii.

Cât ar trebui să fie bugetul pentru a fi satisfăcător?
Undeva la 20 de milioane lei. Ar fi un buget bun pentru o lo-

calitate ca Bucovățul. Am structurat PUG-ul astfel încât să avem și o 
zonă verde tampon, zonă rezidențială și 40 de ha zonă industrială, ca 
să ne asigurăm autofinanțarea în multe programe și, astfel, să întărim 
bugetul primăriei, care este cam mic. În 2008, când s-a înființat 
primăria, aveam 600.000 de lei, acum avem 6,5 milioane lei. E de 
peste 10 ori mai mare!

Activități ale copiilor comunei Bucovăț
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SAVARSIN
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
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Ioan VODICEAN - Primar al comunei Săvârșin

Domnule primar, am trecut pe la  
primărie, mai exact pe la sediul primăriei 
și am constatat că acolo se află numai 
constructori și că temporar v-ați „refu-

giat” în acest spațiu aflat în incinta Muzeului de Artă „Eugen 
Popa”. De ce?

Pentru că am dorit transformarea sediului primăriei într-o clădire 
independentă din punct de vedere energetic, drept pentru care toate 
compartimentele s-au mutat în alte spații. Iată de ce, în acest moment, 
în plină desfășurare este reabilitarea sediului primăriei.

Despre finanțarea acestui proiect ce-mi puteți spune?
Este un proiect finanțat din fondul de mediu, în valoare de 

aproximativ 360.000 de euro, lucrarea fiind începută din luna 
ianuarie. Și am avut șansa să câștige licitația un constructor foarte 
bun, după cum s-a mișcat până acum.

Aveți, desigur, și un termen de finalizare.
Termenul de execuție este de 12 luni. După care primăria va fi 

independentă energetic, atât din punct de vedere al alimentării cu 
energie electrică, cât și al încălzirii, prin folosirea unor mijloace 
prietenoase cu mediul, respectiv panouri solare și pompe de căldură. 
Toate spațiile vor fi modernizate, astfel încât să atingem standardele 
europene.

Precum am văzut, acolo se fac lucrări serioase!
Da, se fac lucrări de amploare, a fost dat la o parte acoperișul, 

au fost scoase toate elementele de tâmplărie, a fost coborât nivelul 
pardoselilor cu 50 de centimetri, să se poată face izolația termică. 
Astfel, în acest moment, primăria funcționează, precum vedeți, în 
incinta Muzeului de Artă „Eugen Popa”. Am reușit să ne mutăm toate 
serviciile în incinta muzeului, mai puțin casieria și contabilitatea care 
funcționează în incinta Centrului de Informare Turistică, iar Evidența 
Populației și grupa de jandarmi sunt mutate în incinta Căminului 
Cultural, care este în aceeași clădire cu Muzeul de  Artă.

După câte știu, proiectele dumneavoastră nu se opresc aici. 
Mai aveți și un alt proiect finanțat din fondul de mediu?

Un alt proiect finanțat din fondul de mediu este reabilitarea școlii 
cu clasele I-IV din Săvârșin, în valoare de 360.000 de euro, doar că, 
având în vedere faptul că la această oră de derulează un alt proiect 
de reabilitare, la Liceul Tehnologic „Regele Mihai” din Săvârșin, 
unde toate clasele din incinta liceului sunt evacuate, lucrările vor 
începe doar din vară. Astfel că nu vom începe lucrarea până nu se ia 
vacanța de vară, pentru că, până atunci, va trebui să folosim spațiile 
pentru derularea procesului de învățământ. Chiar dacă am încheiat 
contractul de execuție tot cu societatea care lucrează și la primărie, 
ceea ce este un lucru bun, vom pune o clauză suspensivă în contractul 
de execuție.

„Am dorit transformarea sediului primăriei într-o clădire independentă 
din punct de vedere energetic!“

Săvârșinul este o comună aflată în plin proces de reînnoire; vizibilă această reînnoire care te urmărește 
la fiecare pas pe care îl faci ca fluturii galbeni pe Mauricio Babilonia. Despre această schimbare în bine 

am stat de vorbă chiar cu artizanul ei, domnul Ioan Vodicean.
La liceu care era valoarea contractului?
Valoarea inițială a contractului era de 500.000 de euro, însă 

având în vedere că proiectul a început în anul 2015, toate costurile 
aproape s-au dublat, atât în ceea ce privește materialele, cât și în ceea 
ce privește manopera. Foarte mare parte din costurile suplimentare 
au fost suportate din alocări de la bugetul local, dar și de la Consiliul 
Județean Arad.

Vă deranjează întârzierile de execuție!
Desigur, deși vorbim de o lucrare de anvergură, dar încet-încet 

lucrurile se mișcă, chiar dacă suntem într-o foarte mare întârziere și 
sper că, până în toamnă, când va începe noul an școlar, să putem să 
ne mutăm în clădirea liceului. Elevii învață acum într-o grădiniță nou 
construită, care poartă numele Reginei mamă Elena și în grădinița 
veche, pe care urmează să o reabilităm și să o amenajăm ca un sediu 
administrativ pentru alte câteva servicii din primărie.

Apropo de grădiniță, mai aveți un proiect destinat și fostei 
grădinițe.

Da, o altă lucrare vizează reabilitarea fostei grădinițe, acolo unde  
vom amenaja un sediu administrativ. La fel, până la vacanța de vara  
nu vom putea începe lucrarea, pentru că și în acel local se derulează 
ore de curs, în condițiile în care liceul este la această oră în reabilitare.

Am văzut schimbări mari și în zona centrală a comunei.
În ce privește comuna în ansamblul ei, mai avem de asemenea, 

două proiecte finanțabile pe programul „Anghel Saligny”, pe care nu 
le-am încărcat deocamdată în sistem, dar le vom încărca în perioada 
următoare și vom semna contractele cu Ministerul Dezvoltării până 
în luna iunie.

Despre ce este vorba?
Este vorba despre extinderea rețelei de canalizare din localitățile 

Săvârșin și Toc și intervenții majore la stația de epurare. Și, revenind 
la ceea ce ați numit „zona centrală”, acolo un al doilea proiect privește 
amenajarea urbanistică în zona centrală a Săvârșinului, respectiv 
toată porținunea de pe DN 7, de la intrare dinspre Arad până la ieșirea 
înspre Deva. Se vor intuba șanțurile de preluare a apelor pluviale, se 
vor amenaja piste de biciclete și accesele la proprietăți. Vor mai fi 
amplasate două stații de încărcare, la intrarea dinspre Deva.

Despre valoarea acestui proiect ce-mi puteți spune?
Valoarea estimată a lucrărilor este de 4.437.947 lei. Și tot pe 

PNRR, să nu uit, avem și un proiect în valoare de 1.506 167,18  lei, 
pentru dotarea Liceului Tehnologic cu mobilier și tehnică informatică, 
construirea unei săli de practică și cabinet de științe agricole, în 
cadrul aceluiași Liceu Tehnologic, un proiect care a fost deja depus.

Perspectiva de finanțare?
Avem un punctaj mare, 70 de puncte. Astfel că șansele de 

finanțare sunt de aproape 100%”!
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reConducătorii de motociclete şi mopede nu vor mai fi obligați să aibă 
triunghiuri reflectorizante, trusă de prim-ajutor şi extinctor

Camera Deputaţilor a adoptat un proiect de lege potrivit căruia conducătorii de motociclete şi mo-
pede vor fi exceptaţi de la obligaţia de a avea triunghiuri reflectorizante, trusă de prim-ajutor şi 

extinctor. Proiectul de lege are ca obiect de reglementare completarea art. 8 din Ordonanţa 
de Urgenţă a Guvernului 195/2002, prin introducerea unui nou alineat care să prevadă 
exceptarea posesorilor de permis pentru categoriile AM, A1, A2 şi A de la obligaţia de a 
deţine asupra lor triunghiuri reflectorizante, trusa de prim-ajutor şi extinctor. 
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BUZIAS,

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Contracte pentru canalizare

Locuitorii satului Silagiu, care 
sunt branșați sau urmează să se 

branșeze la rețeaua de canalizare, trebuie 
să încheie contracte cu operatorul Aqua-
tim. Acest lucru se poate face începând 
din luna martie 2024.

Performanțe remarcabile pentru echipa de handbal feminin din Buziaș

Secția de handbal C.S. Phoenix Buziaș este 
mândră să anunțe reușita remarcabilă a fe-

telor antrenate de profesoara Simona Redac. Echipa 
a obținut locul III în grupa Speranța, în cadrul unei 
competiții recente desfășurate la Șandra, în Timiș. 
Această performanță nu este doar o realizare sportivă 
individuală, ci și o victorie pentru întreaga comunitate 
de handbal din Buziaș. Munca, determinarea și pasiu-
nea pentru handbal le-au fost pe deplin recompensate acestor fete, efortul și devotamentul lor 
dând roade. Echipa este alcătuită din jucătoare talentate și dedicate: Pană Daria, Buhna Sofia, 
Cărăușu Vanessa, Tomescu Damaris, Pârvu Iasmina, Tifrea Elena, Tifrea Cristina, Buftea Selena, 
Nistor Maria, Nechita Andreea, Hanganu Daria, Jivan Ana-Maria și Redac Alexia, un adevărat 
motor al echipei, cu o medie de 16 goluri pe meci.

Felicitări tuturor pentru angajamentul și pasiunea lor pentru acest sport minunat!

Domnule primar Sorin Munteanu, a venit 
primăvara, copiii, și nu numai, încep să se bu-
cure de căldura soarelui, de aerul proaspăt al 
parcurilor!

La Buziaș, ce loc mai frumos ar putea fi pentru a întâmpina 
primăvara, așa cum se cuvine, decât parcul central, complet reabili-
tat. Ne putem bucura împreună aici de venirea unei noi primăveri. 
Totodată, reabilitarea parcului cu alei, iluminat, mobilier urban, a 
făcut posibilă și modernizarea zonei Lighet, spre 
deliciul copiilor. Aceasta devine o atractie, nu nu-
mai pentru turiști, dar mai ales pentru toți cetățenii 
orașului nostru.

Totuși, munca nu stă pe loc. Aveți noi pro-
iecte, printre care și asfaltarea a peste opt kilome-
tri, care se vor turna la Bacova, pe nu mai puțin 
de nouă străzi. 

Da, Primăria Buziaș a pornit licitația pen-
tru această lucrare și are deja și oferte de la nouă 
firme sau asocieri de firme, care doresc să realizeze 
această lucrare.

Pentru cei interesați, puteți să le enumerați?
Pentru acest proiect au depus oferte: Group D.C.M. S.R.L., 

Drumuri și Poduri Banat S.R.L., Super Construct, Axo Util (Leader), 
RSG - Reparații Stradale Generale, Cavadini Construct (Leader) - 
Presconstruct Oas, Bauerhof Agrobanat (Leader) - Civil Speed, 
AMM Construct 2015 (Leader) - Urbicon Team, IVO-TIM Business 
(Leader) - KAW Timconstruct și Maxstar SRL (Leader) - Dapo Skay 
Construct, Old&New Construct S.R.L.

Serviciul Poliției Locale Buziaș acționează și pe linia luării 
măsurilor legale în cazul conducătorilor auto, în special de 

autovehicule de mare tonaj, care ies din organizările de șantiere fără 
a spăla roțile autovehiculelor și murdărind astfel căile publice sau se 
deplasează cu autovehicule și nu iau măsurile necesare 
pentru preîntâmpinarea împrăștierii pe carosabil a 
materialului transportat. Cetățenii sesizează astfel de 
aspecte, deoarece prin murdărirea carosabilului cu no-
roi și alte materiale se produce praf și chiar se pune în 
pericol circulația altor autovehicule”.

Hotărârea Consiliului Local Buziaș nr. 38/2017 

La ce valoare se ridică acest proiect?
Proiectul are o valoare de 11.538.162 lei și se derulează prin 

Programul Național „Anghel Saligny”. Cum spuneam, vor fi asfal-
tate nouă străzi rurale secundare ce asigură accesul riveranilor la 
locuințe.

Dar nu este vorba doar de asfaltare...
Da, așa este, pe lângă asfaltare, mai sunt prevăzute contura-

rea rigolelor și construcția podețelor, la fiecare casă. Lățimea părții 
carosabile va fi de 4 metri unde se permite, cu lățime 
de acostament de 0,5 metri pe fiecare parte. Drumu-
rile vor fi făcute din temelie, cu fundație, strat de 
uzură și tot ceea ce este necesar pentru ca acestea 
să fie trainice.

Despre accesurile spre curțile caselor ce ne 
puteți spune?

Accesurile spre curțile locuitorilor vor avea o 
lățime de patru metri, iar acestea vor fi în număr de 
434 și vor avea borduri de beton. De asemenea, vor 
fi decolmatate și reprofilate scurgerile de ape, iar 30 
de podețe vor fi înlocuite cu podețe tubulare.

Care este termenul de realizare al acestui proiect?
Termenul de realizare a proiectului este de 12 luni, începând de 

la demararea lucrărilor. Odată cu aceste lucrări, vor fi încheiate toate 
lucrările de infrastructură edilitară: asfaltări, canalizare și gaz, la Ba-
cova.

Domnule primar, vă mulțumesc!
Și eu vă mulțumesc pentru că ne promovați prin Jurnalul Inter-

regional „Banatul“ în toată zona de vest a țării!

„Drumurile vor fi făcute din temelie, cu fundație, strat de uzură și tot ceea 
ce este necesar pentru ca acestea să fie trainice!“

Sorin MUNTEANU - Primar al orașului Buziaș

Amintindu-mi vorbele domnului primar Sorin Munteanu: „V-am vorbit deja despre planurile de viitor și sunt 
încrezător că Buziașul va fi în continuare un punct important pe harta României“ , am pornit spre Buziaș 

pentru a dialoga despre noul proiect de asfaltare la Bacova.

prevede la art. 2(2) lit. q ,,Nesemnalizarea și nesalubrizarea în aceeași 
zi a suprafeței carosabilului sau trotuarului unde se execută lucrări de 
construcții, reparații sau intervenții la rețeaua tehnico-edilitară“ con-
stituie contravenție și se sancționează cu amendă cuprinsă între 400-

500 lei.
Pentru prevenirea unor astfel de situații, Poliția 

Locală Buziaș face apel la responsabilii şantierelor 
de construcţii deschise pe raza orașului Buziaș și a 
localităților aparținătoare, să respecte prevederile emi- 
se în acest sens prin actul normativ mai sus menționat.

Măsuri pentru prevenirea murdăririi carosabilului
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Proiectul „Pompierii și managementul situațiilor de urgență Recaș - Zagubica“ 
– la sfârșitul perioadei de monitorizare

RECAS
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
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Pagină realizată de prof.  Ana-Maria TAPANOV

Prin achiziționarea celor două ma-
șini de pompieri de ultimă ge-

nerație s-a reușit reducerea timpului de  
intervenție și eficacitatea stingerii incendii- 
lor.

Utilajul multifuncțional dotat cu 
o cupă de încărcare pământ, o lamă de 
zăpadă, un rezervor de apă cu înaltă pre-
siune și un tocător vegetal cu braț ar-
ticulat ajută la deszăpezire, la transportul 
pământului, la curățirea marginilor de 
drum, la tăierea arbuștilor de pe marginea 
drumurilor.

Echipamentele pompierilor voluntari, 
din neopren, rezistente la foc, au înlesnit 
munca acestora în condiții de siguranță. 
Pompele de apă de mare și mică capacitate 

Scriitori... recitatori... cântăreți, dansatori..., 
toți de la Liceul Teoretic Recaș, au pregătit 

o serbare dedicată zilei de 8 Martie.
A fost un program variat, pregătit cu sufletul, 

de către elevii coordonați de învățători și diriginți.

La Liceul Teoretic Recaș, după o muncă susținută pentru etapa locală la limba 
română, reușitele nu au întârziat să apară.

La Olimpiada Națională de Limba și Literatura 
Română, etapa locală, desfășurată în acest an, Denisa 
Mădălina Purcel, din clasa XI-a, a obținut mențiune, 
coordonată fiind de doamna prof. Mioara Fârdă.

La Olimpiada „Lectura ca abilitate de viață”, eta-
pa locală,  Denisa Maria Toth - clasa VIII-a a obținut 
mențiune, profesor coordonator Mioara Fârdă, iar ele-
na Denisa Nicolau - clasa IX-a a obținut mențiune, 
coordonată de doamna prof. Ramona Sîncrăian. Oare, 

care era probabilitatea ca toate premiantele noastre să aibă același nume... Denisa?!? 
Bravo, fetelor! Felicitări profesorilor coordonatori!

Elevii noștri au avut parte de o nouă provocare... au participat la Olimpiada 
Națională a Sportului Școlar, la oină, sportul nostru național.

Îi felicităm pentru im- 
plicare, pentru interesul 
manifestat pentru acest 
sport, dar mai ales pentru 
mobilizarea din teren.

Prof. Mirela SeRAFIM

O parte din profesorii Liceului Teoretic 
Recaș au fost prezenți la evenimentul  

de debut din județul Timiș, al proiectului inedit „Cara- 
vana Reciclării Creative”, proiect care urmează 
să fie implementat și la Liceul Teoretic Recaș în 
perioada următoare, pe cinci zone de activitate: col-
ectare selectivă; păsări fericite; grădina minunată; 
lecturi inspirate; reciclate și-napoi la lume date.

8 Martie serbat la Liceul Teoretic 
Recaș

au fost folosite la eliminarea apei în surplus 
din inundații. 

Proiectul „Pompierii și manage-
mentul situațiilor de urgență Recaș - Za-
gubica“, finanțat prin Programul INTER-
REG IPA CBC, Romania-Serbia și cu 
contribuția Biroului Român de Coopera-
re Transfrontalieră Timișoara, în valoa-
re totală de 1.414.018 EURO, a avut ca 
finalitate reducerea riscurilor potențiale 
provocate de situațiile de urgență (incendii, 
cutremure, inundații, manifestări meteo ex-
treme, epidemii, epizootii) și s-a dovedit a 
fi un real succes. 

Mulțumiri pompierilor voluntari im-
plicați în această acțiune și tuturor celor 
care au sprijinit acest proiect!

„Caravana Reciclării Creative“Rubrica școlii                  elevi cu care ne mândrim
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  Pagină realizată de Andrei Hotațiu CIPRIAN

„eu am fost, sunt și voi fi mereu pe aceste drumuri, atât timp cât ele ajută 
la o dezvoltare reală a comunei mele!“

Luchian SAVU - Primar al comunei Șandra

Care este visul cel mai frumos al unui 
primar, domnule Luchian Savu?

Sunt mai multe, unul ar fi acela de a 
fi lăsat în pace, să-și ducă munca lui cu tragere de inimă și, apoi, 
să reușească să realizeze tot ce a promis alegătorilor săi și, dacă se 
poate, și mai mult decât a promis.

Mai mult decât a promis?
Desigur, vedeți dumneavoastră, domnule Ciprian, în dinami-

ca activității administrative apar mereu necesități noi și, evident, 
oportunități pentru realizarea acestora. Începi un an electoral și te 
trezești că în localitatea pe care o administrezi, dincolo de ce ai 
conștientizat că trebuie făcut la începutul unui mandat, se ivesc noi 
imperative, cerințe pe care viața unei comunități le cere rezolvate.

Sunteți un om prețuit de oameni, un primar ales și reales, cum 
vedeți dumneavoastră oamenii?

Simplu: eu trăiesc convins că orice om pe care îl întâlnesc, acel 
om pentru fiecare defect are o calitate. Și eu chiar asta caut la el, 
calitatea, care, odată aflată, nivelează drumul spre un dialog civilizat.

Sunteți un om credincios?
Domnule Ciprian, orice român care cunoaște jertfa zguduitoare 

a domnitorului Constantin Brâncoveanu, nu poate fi necredincios. El, 
care dacă s-ar fi lepădat de credință își putea salva viața, putea să-și 

Așteptând întâlnirea cu interlocutorul meu, mi-am amintit ce îmi spunea despre dânsul Vasile Todi: „Dom-
nule Ciprian, pentru Luchian Savu munca este singurul mod prin care poate fi învinsă inerția, blazarea, 

dar și teribilismul și superficialitatea. Iar munca pe care el o depune în folosul oamenilor comunei sale îl face 
de-a dreptul fericit. Merită să stai de vorbă cu un asemenea gospodar.”

scape de la moarte copiii, nu a făcut asta, alegând o moarte de martir. 
Fără credință omul se sălbăticește.

Domnule primar, v-ați întors recent de a București, mereu pe 
drumuri!

Eu am fost, sunt și voi fi mereu pe aceste drumuri, atâta timp cât 
ele ajută la o dezvoltare reală a comunei mele.

Aș dori să aflu, dacă tot ați acceptat acest dialog pentru care 
vă mulțumesc, noutăți privind Asociația Primarilor din Banatul Is-
toric, al cărei vicepreședinte sunteți.

Așa, pe scurt, vă pot spune că pregătim, în această lună, prima 
întâlnire din acest an a membrilor noștri din patru județe. Întâlnire în 
care se va trasa, pentru următoarele șase luni, itinerarul „Galei Grati-
tudinii”, gală prin care, după cum deja se cunoaște, premiem valorile 
locale la ele acasă, apoi vom dezbate un nou proiect, deosebit de 
important, proiect despre care vă voi putea vorbi abia după ce el va fi 
aprobat de toți membrii asociației.

În încheiere, aș dori să aflu cum vedeți democrația de azi în 
țara noastră?

Dacă întrebarea dumneavoastră are în vedere aspectul de cume-
trie al democrației românești, atunci trebuie să vă spun că democrația 
se propagă din vechime și tot de atunci a început și încălcarea ei. 
Domnule, și grecii, și romanii au oferit contrastele!

Marea aventură a micii albine Mitsu

100 de zile de școală... cu 100 de 
zile mai isteți 

La clasa pregătitoare a Școlii Gim-
naziale Șandra s-a derulat un pro-

iect intitulat „100 de zile de școală... cu 100 
de zile mai isteți“.

Felicitări doamnei prof. Maria Arleziana 
Paul pentru inițiativă, felicitări copilașilor 
pentru minunatele proiecte și, nu în ultimul 
rând, mulțumim părinților pentru implicare!

Sfatul experților
Renunțarea la fumat este mai bună 

decât reducerea
„Le spun pacien- 

ților că, de obicei, redu- 
cerea nu funcționează 
– oprirea completă este 
mult mai bună”, spune  
Stefan Marciniak, pneu- 
molog la Cambridge 
University Hospitals și profesor de științe respi-
ratorii la Universitatea Cambridge. 

„Dacă fumezi, ai 50% șanse să mori din 
cauza fumului. Doar 20% dintre noi au o 
predispoziție genetică de a face emfizem (dis-
trugerea plămânilor indusă de fum) din cauza 
acestuia, deși oricare dintre noi poate dezvolta 
cancer dacă fumează sau poate suferi accidente 
vasculare cerebrale sau atacuri de cord.” 

Cel mai bun lucru este să nu începi, dar 
oprirea în orice moment tot merită. 

„Îi avertizez pe pacienți că viața se poate 
schimba rapid, de la a te plimba, a-ți face singur 
cumpărăturile, a face grădinăritul, la a nu mai 
putea merge până la capătul aleii, la a nu mai pu-
tea ieși din casă, la a avea asistenți care să vină 
să te îngrijească în casă. Oprirea în oricare dintre 
aceste puncte păstrează gradul de independență 
pe care îl aveți și întârzie momentul în care 
deveniți mai dependent de alții.”

Rubrica școlii

Elevii clasei a III-a și elevii clasei 
a V-a de la Școala Gimnazială 

Șandra au participat la un atelier dedicat 
promovării culturii scrise, alături de au-

torul cărții „Marea aventură a micii albine 
Mitsu”, domnul Mircea Dragu, căruia îi 
mulțumim cu aceasta ocazie și îi trans-
mitem că îl mai așteptăm cu drag la noi.
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„Checea este un exemplu de armonie și înțelegere!“
Ion BREJE - Viceprimar al comunei Checea, cu atribuții de primar

Cu multă grijă pentru comuna sa, domnul primar Ion Breje mi-a vorbit despre lucrurile bune de care 
comuna Checea are nevoie și pe care el le va duce la bun capăt.

Domnule primar, în interviul trecut 
ați vorbit colegei mele și despre piața atât 
de necesară consătenilor dumneavoastră.

Așa este!
Știind că multe din proiecte au spri-

jinul material al PNRR-ului, aș dori să  
aflu, pentru cititorii noștri, cât de util este  

acest Plan Național de Redresare și Reziliență pentru administrațiile 
locale?

Planul Național de Redresare și Reziliență este un instrument 
foarte util pentru primării în finanțarea multor proiecte, atât de 
necesare dezvoltării comunităților locale. Din bugetul local prea 
puțin poți să atragi bani în proiecte, dar prin acest instrument este 
extraordinar că banii există și doar trebuie făcute proiecte. Dar și 
programul Anghel Saligny este la fel de util. Noi nu ne permiteam 
să facem atâtea lucruri minunate din bugetul local dacă nu era acest 
program Anghel Saligny sau PNRR.

Aici, în Checea, aveți și multe activități pe cultură. Hai să 
amintim ceva frumos care va mulțumit în 2023!

Da, un proiect extraordinar de frumos este cel desfășurat prin 
AFIR, pe cultură. Noi facem parte din „Gal” Jimbolia. Astfel, am 
prins un proiect privind costumele populare pentru toate etniile din 
localitate: români, croați, maghiari, romi și sârbi. Am prins o finanțare 
extraordinară. Astfel, vom avea costume populare pentru toate etniile 
din localitatea noastră. Când vor fi evenimente, vor primi costume popu- 
lare reprezentanții acestor etnii în diferite activități cultural-artistice. 
Domnule Ciprian, Checea este un exemplu de armonie și de înțelegere 
și de multiculturalism. E ceea ce caracterizează Banatul nostru.

Câte costume vor fi pentru fiecare etnie?

Vor fi opt costume de fete și opt costume de băieți, a câte cinci 
etnii. Pe cultură avem proiecte foarte frumoase. Avem o doamnă care 
se ocupă de domeniul cultural și își merită locul. Cred că proiectul 
cu costumele a fost cel mai frumos pe 2023 în domeniul cultural, 
fiindcă avem și un ansamblu de dansuri cu care participăm la multe 
evenimente, manifestări naționale și locale. Am participat peste 
tot. Ne mândrim cu succesele artistice dobândite de acest minunat 
ansamblu, care a participat la multe festivaluri, atât în zona Timișului, 
a Banatului, cât și la nivel național. Participări serioase avem și la 
„Lada cu zestre”, amplu program cultural care se desfășoară, an de 
an, în județul Timiș.

Ce valoare are acest proiect atât de frumos?
E un proiect de peste 30.000 de euro. Atât a fost necesar pentru a 

crea aceste costume, care vor fi la dispoziția reprezentațiilor fiecărei 
etnii de la noi.

Am aflat că veți achiziționa și un tractor!
Acum a apărut secțiunea 2023 - 2026 și îmi doresc foarte mult 

să achiziționez un tractor cu remorcă. Acest utilaj este foarte necesar 
pentru comunitate. E nevoie întotdeauna de un tractor și remorcă 
pentru a deservi diferite situații. Vom mai lua și un tocător adaptat 
pentru tractor, foarte necesar în tocarea crengilor, mai ales când se 
curăță pomii primăvară.

Domnule Breje, treaba merge tot mai bine la dumneavoastră 
în Checea. Ce sperați în 2024?

Da, treaba merge bine și ne străduim să meargă și mai bine. 
Acesta este scopul meu și al echipei pe care o coordonez din Primăria 
Checea. Anul 2023 a fost un an greu, dar mulțumitor. Îmi doresc ca 
anul 2024 să fie și mai bun, ca să prosperăm, să ne dezvoltăm, să ne 
modernizăm în continuare.

Elevii clasei a II - a au pregătit, împreună cu doamna învățătoare și 
elevi invitați din cadrul altor clase, numeroase momente de neui-

tat pentru mămicile lor. Au dansat, au cântat și au lăsat numai amintiri 
frumoase și lacrimi de bucurie și mândrie pe chipul mămicilor și doam-
nelor invitate la serbare.

Aceste imagini le păstrăm și noi în arhiva noastră și vi le arătăm și 
dumneavoastră să vă puteți bucura de ele. Învățătoare Nicoleta Bogdan.

Clasa pregătitoare B a apărut cu o știre de maximă 
importanță în ziarul „Adevărul”. Un atelier organizat 

împreună cu mămicile clasei pregătitoare. Emoție, bucurie, la-
crimi, o stare de bine! Mulțumesc tuturor mămicilor implicate, 
care au răspuns invitației făcute de copiii lor!

Rubrica școlii
Activități la Școala Gimnazială Checea

  Pagină realizată de prof.  Andreea TEACĂ
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AQUATIM

  Pagină realizată de Ramona MIHEȚ, cu sprijinul doamnei Crenguţa RADOSAV

Suntem alături de elevi

Compania Aquatim a fost prezentă la Școala 
Gimnazială nr. 2 din Timișoara, pentru a 

susține cele două mini cursuri interactive pe tema 
„apa”, AquaKids și AquaTeens. Gazde ne-au fost 
elevii unei clase pregătitoare, unde Broscuța Bibi, 
mascota cursului AquaKids, și-a făcut noi prieteni 
și dintr-o clasă de-a șasea. Elevii au participat ac-
tiv la tot ce s-a discutat, au aflat despre specificul 
activitatății companiei Aquatim, au conștientizat 
importanța accesului locuitorilor unei comunități la 
apă de calitate, au învățat sintagma „Canalizarea nu 
este coș de gunoi!” și au ajuns la concluzia că „Apa 
este viață!” Cu speranța că vor împărtăși familiilor și 
prietenilor cele învățate, le mulțumim elevilor pen-

tru interesul cu 
care au parti-
cipat la cele do- 
uă activități. 

Mulțumiri 
cadrelor didac-
tice implicate 
pentru invitație 
și pentru ospi-
talitate!

Compania Aquatim, alimentată cu energie verde

ARA la Hunedoara
Județul Hunedoara a găzduit întâlnirea 

reprezentanților operatorilor de rețele de 
apă și de canalizare, în cadrul unui eveniment 
important pe care Asociația Română a Apei l-a 
organizat în parteneriat cu Consiliul Județean 
Hunedoara (CJH). Sala de ședințe a CJH a 
devenit arhiplină, interesul celor dispuși să dezvolte acest domeniu fiind unul major. 
Aproximativ 30 de operatori de apă și canalizare din întreaga țară fiind prezenți în sală.

„Îi mulțumesc președintelui Asociației Române a Apei, dr. ing. Ilie Vlaicu, pentru că 
a fost de acord cu organizarea acestei întâlniri în județul nostru, la fel cum îi mulțumesc 
și prietenului meu, Mihai Doruș. Această întâlnire a avut un rol foarte important, pentru 
că s-au ridicat probleme cu care se confruntă majoritatea operatorilor regionali ce imple- 
mentează proiecte de modernizare, extindere sau reabilitare a rețelelor de utilități. Mulțu-
mesc doamnei Luminița Zezeanu, secretar de stat în Ministerul Investițiilor și Proiecte-
lor Europene, domnului Andrei Chivu, director general al Direcției Generale Program 
Dezvoltare Durabilă din cadrul MIPE și întregii echipe care a venit în județul nostru. A  
fost o onoare pentru noi și o bucurie să găzduim această întâlnire! Am încredere că, de  
astăzi, împreună cu toți cei care au participat la întâlnirea operatorilor serviciilor de apă  
și de canalizare, nu suntem doar colegi, ci și buni prieteni! Hunedoara vă mulțumește!”, 
a declarat Costel Avram, administrator public al Consiliului Județean Hunedoara.

La rândul său, liderul ARA, Ilie Vlaicu, a punctat: „Tematica fondurilor europene 
a fost discutată de profesioniștii apei, într-un cadru extraordinar. Un județ minunat cu 
oameni admirabili! Cu siguranță, ARA va reveni în Hunedoara!”.

Resursele energetice regenerabile reprezintă cea mai bună 
soluție pentru un viitor sustenabil, iar Aquatim a început deja 

să implementeze sisteme menite să-i asigure independența energetică 
în anii ce urmează. Primul pas a fost făcut în 2023, când compania 
a aplicat pentru proiecte europene care să îi asigure finanțarea unor 
sisteme menite să reducă impactul asupra mediului, furnizându-i 
totodată energia de care are nevoie pentru o 
funcționare optimă.

Cu ajutorul proiectului „Eficiența 
energetică și utilizarea energiei din surse 
regenerabile pentru consum propriu la 
nivelul companiei Aquatim”, anul trecut, 
a fost implementat un sistem de panouri 
fotovoltaice în două locații ale companiei, 
respectiv la Stația de Tratare a Apei Urseni și la Stația de Epurare. 
Investiția, în valoare de circa 11,8 milioane de lei, a fost finanțată 
în proporție de 94% din fonduri europene nerambursabile, prin 
POIM, iar 6% din fonduri proprii ale Aquatim. Puterea instalată 
unitară în cele două locații este de 650 kWp la Stația de Tratare a 
Apei Urseni și 999,70 kWp la Stația de Epurare. Cele două centrale 
fotovoltaice sunt racordate la rețelele electrice de distribuție existente 
în amplasamente și deservesc în prezent activitatea desfășurată în 
acestea. Pentru realizarea sistemului fotovoltaic la stația de tratare 
Urseni, a fost instalată o rețea de 992 de panouri fotovoltaice mono-
cristaline, iar pentru realizarea sistemului fotovoltaic la stația de 
epurare Timișoara, a fost instalată o rețea de 1536 de panouri 
fotovoltaice monocristaline.

Cele două centrale fotovoltaice sunt vizualizate și comandate de 
pe dispozitive mobile de către personalul Aquatim.

Legislația europeană impune ca stațiile de epurare cu capacitatea 
de peste 100.000 locuitori echivalenți să devină independente din 
punct de vedere energetic până în 2035, iar sistemul implementat 
anul trecut reușește să asigure un procent de aproximativ 7% din 
consumul anual de energie electrică al SEAU Timișoara. Astfel, 
după punerea în funcțiune a instalației de panouri fotovoltaice, 
bilanțul energetic al stației de epurare din Timișoara se prezintă în 
felul următor: consumul mediu orar este de 1246 kWh, din care 
87,72 kWh produc panourile, iar restul de 1158,78 kWh provin din 
rețeaua electrică. Pentru a crește producția de energie electrică, în 
viitor se vor mai monta panouri cu capacitatea de 1,75 kWh, care 

vor acoperi încă 18% din consumul de energie electrică. Desigur, 
până la atingerea nivelului dorit de independență energetică este 
nevoie de mai multe investiții de acest fel, în diferite sisteme care să 
funcționeze cu energie nonpoluantă.

De aceea, în viitor, se dorește, de asemenea, implementarea unei 
instalații de producere și valorificare a biogazului, cu o capacitate de 

850kWh. Stația de biogaz va fi integrată în 
fluxul de tratare al apelor uzate orășenești 
actual, ca linie separată de preluare, tratare 
și valorificare energetică a nămolurilor cu 
încărcare organică ridicată, provenite din 
industria alimentară.

Producerea biogazului are la bază 
acțiunea bacteriilor de fermentare anaerobă, 

prin care are loc conversia materiei organice în combustibil sub formă 
de biogaz cu un conținut ridicat de metan. Valorificarea biogazului 
are loc în grupuri de cogenerare cu producere de energie termică și 
electrică. Procesul de digestie anaerobă constă în descompunerea 
materiei organice prin activitatea mircrobiologică a bacteriilor 
metanogene, care de dezvoltă în lipsa oxigenului și în condiții de 
temperatură și umiditate ridicată, întâlnit în mai multe medii naturale.

Bacteriile metanogene consumă materia organică din deșeuri 
și îi schimbă structura moleculară prin metabolism, transformând 
fracția organică solidă și cea solubilă în apă în fracție gazoasă sub 
formă de metan, dioxid de carbon, mici cantități de hidrogen sulfurat 
și amoniac. Rata de multiplicare a bacteriilor este lentă, astfel doar 
o mică parte din materia organică consumată este folosită pentru 
creștere și multiplicare, cea mai mare parte fiind convertită prin 
metabolism în metan. Altfel spus, bacteriile anaerobe sunt organisme 
vii, care consumă cantități semnificative de materie organică pentru a 
supraviețui. Procesul biologic de conversie a materiei organice solide 
în biogaz reprezintă stabilizarea deșeurilor.

Pe viitor, aceste sisteme furnizoare de energie ne-poluantă, 
respectiv parcurile de panouri fotovoltaice și instalațiile de producere 
și valorificare a biogazului, însoțite de optimizarea procesului 
biologic din bazinele de aerare vor duce la rezultatul scontat, respectiv 
independența energetică a stației de epurare din Timișoara. Pe lângă 
acesta, însă, se vor vedea și alte avantaje, dintre care amintim: 
reducerea amprentei de carbon, reducerea gazelor cu efect de seră și 
reducerea cheltuielilor de exploatare.
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„În țara Banatului, alegerile trebuie să se desfășoare în etica creștină 
și în buna învățătură a educației bănățene!“

Transparență administrativă

 Pagină realizată de Iosif JEBELEAN

Ioan Gheorghe MUNTEANU - Primar al comunei Liebling

Ne-am interesat pentru dumneavoastră
Categoriile de angajați care nu mai 

pot beneficia 
de pensie anticipată

Noua lege a pensiilor, care intră în vigoare la 
1 septembrie 2024, prevede clar categoriile 

de angajați care nu mai pot 
beneficia de pensie anticipată.

Concret, articolul 59 din 
Legea 359/2023 prevede că, 
„la acordarea pensiei antici-
pate, reducerea vârstei stan-
dard de pensionare prevăzute 
la art. 58 alin. (1) (reducere cu 
5 ani a vârstei standard de pensionare – n. red.) nu 
poate fi cumulată cu nicio altă reducere reglementată 
de prezenta lege sau de alte acte normative”.

Acest articol înseamnă că angajații care locu-
iesc în zone poluate, care de-a lungul ultimilor ani au 
fost menționați în diferite acte normative ca benefi-
ciind de o reducere a vârstei de pensionare cu 2 ani, 
dacă au locuit cel puțin 30 de ani în zona poluate; 
sau angajații care au muncit în condiții deosebite de 
muncă, inclusiv mineri sau piloți de avioane, care și 
ei beneficiază de reducerea vârstei de pensionare, nu 
se pot pensiona anticipat, conform Adevarul.ro.Citatul lunii

Aprilie este cea mai crudă lună, crescând liliac din pământul mort, amestecând 
memoria și dorința, răscolind rădăcinile terne cu ploaia de primăvară. – T.S. Eliot

Domnule primar, care credeți că sunt 
principalele obstacole în vederea realizării 

proiectelor destinate comunei dumneavoastră și la care ați lucrat 
chiar și atunci când v-aîi aflat pe patul de spital?

Poate e prea mult spus că am lucrat, ci la care m-am gândit tot 
timpul, este adevărat. Lucrurile stau cam așa: în fața oricăror proiecte 
stă mereu ca o amenințare sursa fondurilor necesare dezvoltării acelui 
proiect. Asta o știe oricine, finanțările dau cele mai multe bătăi de 
cap, nu numai unui primar, ci oricui vrea să facă ceva durabil în țara 
asta. Pentru a reuși să atragi fonduri necesare investițiilor plinificate 
îți trebuie nervi tari.

Și în acest caz?
În acest caz, nu ne lăsăm bătuți, continuăm să accesăm atât 

fondurile europene, cât și cele guvernamentale, fără a uita de sprijinul 
pentru cofinanțare oferit de bugetul local.

Domnule primar, cum stați cu investitorii?
Domnule Jebelean, este lucru știut că atragerea de investitori 

reprezintă o preocupare permanentă a oricărui primar. În acest sens 
am făcut și voi continua să fac eforturi reale pentru a apropia de 
comuna noastră investitori, susținând fără reținere pe cei care îi avem 
deja în secorul privat.

Cum?
Acordându-le diverse facilități, cum ar fi terenurile pentru dezvol- 

tarea unor afaceri, utilitățile necesare, apă, electricitate și altele, desigur. 

După ce am stat de vorbă cu primarul comunei Liebling, vă pot asigura că este chiar așa cum mi l-a 
descris colegul meu, Vasile Todi: „Ioan Munteanu este un gospodar cum rar poți întâlni în alte locuri. 

Un primar prețuit de consătenii lui, care la rându-i își iubește și respectă consătenii. Un om care a muncit și 
muncește mai mult pentru comună decât muncește pentru casa lui. Dovadă că atunci când a fost aflat pe patul 
de spital el îmi vorbea mai mult despre proiectele pe care le dorește finalizate pentru comunitatea care la ales, 
decât despre propria sa gospodărie.”

   Care din proiectele dumneavoatră au necesitat un efort 
aparte?

Domnule Jebelean, toate proiectele îți solicită un efort deosebit, 
nimic nu se poate face cât ai bate din palme, de exemplu, construirea 
unei grădinițe în regim de P+2E ca aceasta din Liebling solicită o 
bună pregătire a proiectului, apoi, pentru a face rost de bani, trebuie 
să bați pe la ușile ministerelor din București, uneori chiar cu căciula 
în mână. Pe cetățean îl interesează desigur construcția unei grădinițe, 
dar nu îl interesează efortul pe care primarul trebuie să-l facă și poate 
că are dreptate cetățeanul, că în fond de asta e primar, să umble, dacă 
este nevoie, cu căciula în mână după parale.

A fost mai ușor cu canalizarea?
Canalizarea presupune pe lângă fonduri mari, foarte mari și un 

deranj pentru cetățeni, dar odată realizată ea așează comuna între 
localitățile civilizate și o face atractivă și pentru investitori. Eu nu 
mă plâng, sunt om muncit de mic copil, dar mă sleiește de puteri 
birocrația din țara asta.

Și mai aveți proiecte!
Sigur că am, Sala de Sport, Capela din satul Cerna și multe altele.
Cum vedeți aceste alegeri care vor avea loc în scurt timp? Aveți 

un mesaj pentru cei care se vor înscrie în cursă?
Da, unul simplu: în țara Banatului alegerile trebuie să  

se desfășoare în etica creștină și în buna învățătură a educației 
bănățene.

u Hotărârea nr. 14 din 04.03.2024 privind nominalizarea de către Consiliul Lo-
cal al comunei Liebling a doi consilieri locali care vor avea calitatea de evaluatori în 
cadrul comisiei de evaluare a performanțelor profesionale individuale ale secretarului 
general al comunei Liebling pentru anul 2023; u Hotărârea nr. 15 din 04.03.2024 
privind aprobarea închirierii spațiului în suprafață utilă de 46,55 mp., situat în in-
cinta imobilului înscris în C.F. nr.408953 Liebling, cu nr. cadastral 408953-C1, situat 
în comuna Liebling, nr.466, aparținând domeniului public, în vederea desfășurării 
activității unui Cabinet Stomatologic; u Hotărârea nr. 16 din 04.03.2024 privind 
aprobarea Planului de acțiuni sau de lucrări de interes local pe anul 2024 al Primăriei 
comunei Liebling, privind repartizarea orelor de muncă pentru persoanele apte de 
muncă beneficiare de venit minim de incluziune; u Hotărârea nr. 17 din 04.03.2024 
privind aprobarea Programului Anual al Achizițiilor Publice de lucrări și servicii al 
comunei Liebling, pe anul 2024; u Hotărârea nr. 18 din 04.03.2024 privind apro-
barea amplasării camerelor video pe raza comunei Liebling aferentă investiției ,,Ex-
tinderea sistemului de supraveghere video în vederea creșterii siguranței în comuna 
Liebling“, în cadrul Programului P.N.D.R. - Grup acțiune Locală Asociația Timiș To-
rontal Bârzava, Măsura1/6B - Dezvoltarea localităților Rurale și Mic-Urbane prin 
Investiții în Infrastructură la scară mică, servicii de bază pentru populație și investiții 
asociate patrimoniului cultural și natural; u Hotărârea nr. 19 din 04.03.2024 pri-
vind utilizarea excedentului din contul de venituri proprii din anii precedenți SURSA 
„E”, al Școlii Gimnaziale Liebling, jud. Timiș, în anul 2024; u Hotărârea nr. 20 din 
04.03.2024 privind activitatea desfășurată de asistenții personali ai persoanelor cu 
handicap grav în semestrele I-II din anul 2023.
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   Pagină coordonată de prof. Camelia FOGAȘ

Bookfest a deschis primăvara culturală 
la Timișoara

În perioada 21-24 martie a avut loc o nouă 
ediție a Salonului de Carte Bookfest Timișoara. 

Această ediție a fost bogată în lansări de carte, întâl-
niri cu personalităţi de seamă și sesiuni de autografe. 
Publicul timișorean, și nu numai, a fost așteptat la 
Centrul Regional de Afaceri CRAFT, pentru întâlnirea 
cu cele mai bune cărţi, la cele mai bune preţuri, dar și 
cu unele dintre cele mai importante repere culturale 
ale momentului. Nu au fost ratate reducerile și ofertele 
pe care expozanţii participanţi le-au prezentat la stan-
durile editurilor. 

Ne bucurăm să vă spunem că mai avem câteva proiecte de 
la care putem începe, transmise pe platforma comunei 

Sânandrei.
Până acum avem cinci propuneri de 

proiecte primite din partea cetățenilor:
1.  Modernizarea Străzii Sfântul  

Ierarh Nicolae. Introducere canalizării 
în zonă, construcția de trotuare pietonale 
și igienizarea zonei prin strângerea gu-
noaiele și a materialelor de construcții 
aruncate pe spațiul verde din imediata 
vecinătate a cartierului. Prelungirea siste- 
mului de iluminare stradală pe șoseaua 
principală, de la ultimul stâlp aflat în funcțiune, până la intrarea în 
satul Covaci.

2. Trotuar pe strada principală de la Strada Sfântul Ierarh Nico-
lae (intrare în sat) până la trotuar existent pe Strada Școlii. Pentru 
siguranța celor care locuiesc la intrarea în sat, în special a acelora 
care au copii mici și în cărucioare, este necesară continuarea tro-
tuarului pe partea de vis-a-vis de cimitir, din dreptul Străzii Lacului, 
urmând Strada Școlii, până la Strada Sfântul Ierarh Nicolae și mai 
departe spre noile construcții. 

3. Trotuar pietonal. Realizarea trotuarului pietonal de la Strada 

Noi propuneri de proiecte la Sânandrei
Bujorilor, până la Aleea Sportivilor, acesta fiind un trotuar intens cir-
culat de către adulți și copii.

4. Zona verde. Amenajarea pe raza comunei Sânandrei a malu-
lui râului Bega Veche cu trotuar, bănci,  
copaci și pistă de biciclete, un pod pie- 
tonal (sau mai multe poduri) pentru a 
facilita traversarea de pe un mal pe al-
tul. Proiect care ar aduce și vizitatori în 
comună.

5. Amenajare Strada Duzilor - Stâlpi  
și drum. Strada Duzilor este accesibilă 
de pe drumul din prelungirea străzii bi-
sericii, din fața pădurii de duzi. Este  

o porțiune de 30 m, care este doar pietruită și cu multe gropi între  
asfaltul de pe Strada Bisericii și punctul în care se intră pe Strada 
Duzilor. Pe lângă inconvenientul gropilor pentru mașini această 
porțiune este impracticabilă cu copii în cărucior sau pentru persoane 
cu dizabilități în perioadele în care plouă și se adâncesc gropile. 
Ținând cont că Strada Duzilor este asfaltată, s-ar justifica asfalta-
rea porțiunii de legătură din fața pădurii, care o poate lega de res-
tul drumului asfaltat. Totodată, Strada Duzilor necesită stâlpi pentru  
iluminat stradal și pentru a muta cablurile de internet din curți pe 
stâlpi.

Clasament Liga V, Liga V - Seria 1, 
Sezon 2023/2024

# echipa    M P    
1. AS Vulturii Igris   17 41p
2. CS Vointa Biled   17 41p
3. CS Unirea Tomnatic  17 40p
4. AS Tricoul 1 Iunie   17 36p
5. CS Sânandrei Timi,  17 31p
6. CS Unirea Sannicolau Mare  17 30p
7. Plavi Delia    17 27p
8. AS FC Dacia Cărpiniș  17 25p
9. AS FC Mureșul Cenad  17 25p
10. AS Avântul Bobda   17 22p
11. ACS Voința Valcani   17 19p
12. AS Steaua Bulgăruș   17 17p
13. AS Olimpia Lenauheim  17 14p
14. AS Chinejana Chinezu  17   9p
15. AS Dedy-Mid Viitorul Iecea Mare 17   6p
16. AS Steaua Roșie Variaș  17   6p

Îngerul lumii
Lucian BLAGA

Îngerul, paznicul, când va pleca
din lumea aceasta a mea,
îngerul ce va lua?

Va să ridice cetatea
la cer, sau albă etatea
mea, încă vie ziua şi noaptea?

Alege-va-n ceasul din urmă
să-nalţe cu el numai urne
şi sorţi, cari în humă se curmă?

Voi-va să mute-n povestea
de sus - materia toată şi vestea?
Nimic, vai, din toate acestea.

Din luna Aprilie lua-va
doar curcubeul - în slava,
unde de toate uita-va.

Din albumul comunei

Grupul catehetic „Prietenii adevărului” al 
Parohiei Ortodoxe Sânandrei

Rubrica școlii
elevii ne întreabă, noi răspundem

Eleva Diana Apostolescu din comuna Sânandrei ne întreabă care este 
semnificația cuvântului „proverb“. Dragă Diana, conform Dicționarului Ex-

plicativ al Limbii Române, termenul proverb are următoarea definiție: frază scurtă, 
de obicei ritmică, prin care poporul exprimă în chip metaforic, concis și sugestiv, 
rezultatul unei lungi experiențe asupra vieții de toate zilele, constituind de obicei o 
învățătură sau o morală; zicătoare, zicală, maximă populară, vorbă bătrânească.

Etnologii și sociologii spun că proverbele nu reflectă doar realitatea românească, 
ci serveau în urmă cu sute de ani și drept reguli de conduită. „Ca parte a culturii 
populare tradiționale, proverbele plăsmuiesc metaforic și concis experiența umană, 
constituind o parte semnificativă a reprezentărilor sociale. Ele au fost un mijloc de 
expresie a oamenilor din popor, dar mai sunt și în zilele noastre, chiar dacă sub o 
formă mai redusă sau mai adaptată contextelor și cerințelor mediatice, un mijloc de 
comunicare deseori utilizat. Specifice culturii orale, proverbele au constituit obiectul 
celor mai vechi colecții de folclor”, spune etnologul Ion Cuceu, în Dicționarul de 
proverbe românești lansat în 2006.
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DETA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de prof. Luminița EFTENIE

Ec. Petru ROMAN - Primar al orașului Deta

„Avem, și în acest an, o serie de proiecte europene care vor intra în lucru și am găsit 
și alte variante de finanțare!“

Bună ziua, domnule primar. Suntem 
la început de an. Un moment important 
din punct de vedere economic pentru Deta. 
Se stabilește bugetul primăriei pentru 
următoarele douăsprezece luni. Ce ne 
puteți spune despre situația din Deta?

Suntem în ultima fază în elaborarea 
bugetului pe acest an. Avem deja stabilite 

principalele linii directoare și, așa cum am făcut în ultimii ani de când 
sunt primar, vrem să ne concentrăm pe investiții fără să neglijăm 
însă celelalte cheltuieli. Chiar dacă am avut dificultăți în elaborarea 
bugetului din cauza atitudinii sfidătoare cu care orașul nostru este 
tratat de președintele CJT, Alin Nica, am găsit soluții pentru a 
echilibra liniile bugetare fără să ne bazam pe fondurile de la județ. 
Am obosit deja să spun și să atarg atenția asupra modului defectuos în 
care actualul președinte al CJT înțelege să abordeze relația cu orașul 
nostru. Pentru al patrulea an la rând, Alin Nica își bate joc de locuitorii 
din Deta. Impărțirea sumelor de echilibrare a bugetelor locale și cele 
pentru drumuri s-au făcut și în acest an din pixul președintelui. Deta 
a primit din nou cele mai mici sume dintre orașele din județ, mai 
mici chiar ca cele mai multe comune din Timiș. Dacă Alin Nica are 
o problemă personală cu mine, poate să facă orice dorește în privința 
persoanei mele, dar atunci când răzbunarea îi afectează pe locuitorii 
orașului, lucrurile sunt mai grave. Îi reamintesc domnului Nica, încă 
președinte la CJT, că a câștigat alegerile la Deta și că oamenii care 
l-au votat aveau așteptări de la el. Important este însă că noi știm să 
găsim soluții și finanțări pentru proiectele orașului. Avem și în acest 
an o serie de proiecte europene care vor intra în lucru și am găsit și 
alte variante de finanțare.

Care anume?
Am atras fonduri importante prin proiectele depuse pe PNRR, 

de exemplu, și rezultatele nu vor întârzia să apară. Am făcut tot posi-
bilul pentru a asigura orașului un buget solid care să ne permită să 
continuăm lucrările începute, dar să și creăm premisele și condițiile 
pentru începerea de noi proiecte care să asigure dezvoltarea armo-
nioasă a orașului. Facem, în continuare, eforturi să accesăm fonduri, 
în principal prin proiecte europene, dar nu neglijăm nicio sursă de 
bani care ar putea contribui la finanțarea proiectelor pe care le avem. 
Bugetul nostru este bine structurat și vom merge mai departe și ne 
vom concentra asupra fondurilor europene, iar orașul nostru se va 
dezvolta în continuare. Așa cum am mai spus, prioritățile pentru acest 
an sunt investițiile și cofinanțările proiectelor europene, dar la fel ca și 
în anii trecuți, nu se vor neglija alocațiile financiare către învățământ, 
sănătate sau culte religioase. Am spus de multe ori că pentru un primar 
bun, scuza că nu sunt bani nu e acceptabilă. Sigur toate administrațiile 
locale se confruntă cu problema fondurilor și cauzele sunt diverse, de 

la sabotaje politice la mici răzbunări personale sau crize economice. 
Primarul este ales și primește încrederea oamenilor tocmai pentru a 
rezolva aceste probleme și eu am făcut eforturi pentru a depăși lipsa 
de fonduri pentru proiectele orașului nostru. Vreau să le mulțumesc 
tuturor celor implicați în acest efort din partea comunității pentru 
munca depusă, de multe ori peste orele de program. Rezultatele încep 
să se vadă și orașul nostru trece prin transformări spectaculoase. 

Care sunt investițiile pe care doriți să le faceți?
Avem deja pregătite câteva proiecte, cum ar fi reabilitarea 

energetică a Muzeului Orașului Deta, realizarea unor sisteme 
inteligente de transport urban, realizarea transportului public electric 
în Orașul Deta și în zona periurbană, extinderea rețelei de canalizare 
menajeră în Opatița și înființarea unui ambulatoriu prin reabilitare, 
modernizare și dotare a imobilului situat pe str. Mihai Viteazu nr. 21. 
De asemena, ne vom concentra pe reabilitarea școlii cu clasele I - 
IV, în vederea dezvoltării rețelei de școli verzi în oraș, vom amenaja 
parcări și drumul de legătură între blocurile A3 și B3 în cartierul TG. 
Mare, cu fonduri de la bugetul local, vom moderniza camera de gardă 
și compartimentul ATI de la spital cu fonduri POIM și vom reabilita 
și moderniza școala generală (clasele V-VIII), cu bani de la CNI. 
Tot în zona investițiilor în educație intră și eficientizarea energetică, 
reabilitarea, modernizarea și dotarea Liceului Tehnologic ,,Sfântu 
Nicolae, cu fonduri PNRR.

Am înțeles că lucrați și la extinderea sistemelor de apă și 
canalizare...

Exact. Recent am fost admiși pe lista finală în cadrul apelului 
de proiecte PNRR/2022/C1/I1, aferentă Componentei C1-
Managementul apei – Investiția 1 – Extinderea sistemelor de apă și 
canalizare în aglomerări mai mari de 2000 de locuitori, prioritizate 
prin Planul accelerat de conformare cu directivele europene. Astfel, 
Orașul Deta va beneficia de o finanțare nerambursabilă de peste 6,4 
milioane de lei, bani din care se vor extinde rețele de apă și canalizare 
din oraș. De asemenea, am semnat zilele trecute la București, la sediul 
Ministerului Dezvoltării, contractul de finanțare pentru realizarea 
centurii de ocolire a orașului. Finanțarea, în valoare de peste 14 
milioane de lei, se realizează în cadrul Programului Anghel Saligny. 
În aproximativ doi ani, se va putea circula pe noua centură a orașului. 
Am mai câștigat un proiect de aproape 2 milioane de lei, prin care 
în oraș se vor monta 27 de insule ecologice digitalizate. Proiectul 
a fost depus în cadrul apelului PNRR aferent componentei C3- 
Managementul Deșeurilor – Investiția 1 – Dezvoltarea, modernizarea 
și completarea sistemelor de management integrat al deșeurilor 
muncipale la nivel de județ sau la nivel de orașe, - Construirea de 
insule ecologice digitalizate. Investiția finanțată prin PNRR va fi de 
1 859 571 de lei.

(va urma)

Uniți prin multiculturalitate

În data de 02 martie, a avut loc la Deta, seminarul ,,Uniți prin multiculturalitate” 
desfășurat în cadrul proiectului „Curcubeul multiculturalității în zona Timiș-

Torontal-Bîrzava”. Participanții au fost membrii ai ansamblurilor Salba Ghedului Deta, 
Margaretta Deta, Edelweiss Deta, Brest 
Breștea și Vince Deta, Fijalocka Butin, 
Sveti Nikola Deta, precum și dansatori 
de etnie romă. Aceștia au învățat unii 
de la alții pași de dans specifici acestor 
etnii. Coregrafi au fost: Cristina Grbici, 
Raul Lazăr, Attila Telbisz, Diana Bozic, 
Șămanțu Elena, Ana-Maria Tapanov și 
Zifceac Alexandra, iar activitea a avut 
loc la Centrul Cultural Deta.

Înscrieri la C.S.O. DeTA

Clubul de fotbal C.S.O. DETA a făcut  
înscrieri la grupele de juniori născuți 

în anii 2015, 2016 și 2017. Acestea au avut loc 
sâmbătă, 9 martie, de la ora 13:30 la stadionul 
de fotbal din Deta.
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PETRIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Pagină realizată de Carmen MĂDĂLUȚĂ

„În continuare va urma transpunerea efectivă a proiectelor în lucrări concrete, lucrări 
a căror realizare va duce la îmbunătățirea calității vieții în comuna Petriș!“

Ionel BERARI - Primar al comunei Petriș

Sezonul rece a fost unul blând și, astfel, la Petriș, s-au pu-
tut continua lucrările proiectelor aflate în curs de execuție, 

lucrări care arată preocuparea administrației publice locale pentru 
proiectele necesare dezvoltării comunei Petriș.

„Pe șantierul drumului județean din localitatea Obârșia, după 
ce au fost reconstruite podurile care traversează valea, s-a început 
turnarea mecanizată a rigolei carosabile. Tot la capitolul proiecte, a 
fost semnat contractul de achiziție publică de produse în valoare de 
98.013,16 lei în cadrul proiectului „Sistem de supraveghere video 
în comuna Petriș, județul Arad, pro-iect care are ca obiect montarea 
a 29 de camere de supraveghere pe domeniul public al localităților 
aparținând comunei Petriș și a căror montare va începe în următoarele 
săptămâni“, a declarat domnul primar Ionel Berari.

Dar veștile bune pentru cetățenii comunei Petriș nu se opresc 
aici.

„La capitolul vești bune se încadrează și dotarea cu mobilier  

și aparatură medicală a cabinetului medical din localitatea Petriș.
În localitatea Roșia Nouă se lucrează intens la realizarea zidu-

rilor de sprijin, activitate care avansează gradual, urmând ca după 
finalizarea tronsoanelor din Roșia Nouă să se înceapă realizarea zidu-
rilor și în localitatea Corbești, lucrări în valoare de 9,36 milioane lei.

Au fost finalizate lucrările de reabilitare a clădirii fostei școli 
din localitatea Ilteu, constând în renovarea majoră a interiorului 
și exteriorului clădirii, fiind asigurat un spațiu de utilitate practică  
întregii comunități“, a spus domnul Ionel Berari.

O altă realizare importantă o constituie încheierea primei etape  
din cadrul programului Rabla Local, program derulat în parteneriat 
cu Administrația Fondului pentru Mediu. 

„În cadrul primei etape au fost înscrise nouă persoane fizice cu 
zece autovehicule și au fost casate un număr de opt autovehicule 
uzate, acordându-se stimulente de casare în valoare totală de 24.000 
lei“, a mai adăugat edilul comunei.
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Mulțumesc domnișoarei Adela Popescu pentru sprijinul acordat 
în realizarea acestei pagini -  Carmen Elena APOSTOL

LIPOVA
Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN Arad

„Vom munci cu aceeași dorință și determinare pentru Lipova și cetățenii săi!“
Florin Fabius PERA - Primar al orașului Lipova

Domnule primar, cum ați intrat în noul 
an?

Cum vedeți, cu dorința de a definitiva 
cât mai multe din proiectele noastre și de a 

pregăti alte proiecte pentru a ajuta cetățenii să locuiască într-un oraș 
frumos.

Despre anul trecut, din punct de vedere administrativ, ce-mi 
puteți spune?

Doamnă Ramona, din punct de vedere administrativ, pentru 
orașul Lipova, pentru cetățenii săi și pentru noi, cei care reprezentăm 
la nivel administrativ orașul, anul anterior a fost unul complex, un an 
frumos, un an presărat cu multe reușite și realizări.  

Sunteți, carevasăzică, mulțumit de anul încheiat!
Da, l-aș supăra pe bunul Dumnezeu dacă aș spune altfel; da, anul 

care a trecut a fost un an fructuos, cu acțiuni, cu proiecte, cu investiții 
și evenimente mărețe, însă și cu multe provocări și situații dificile sau 
mai puțin de dorit, dar nu de nerezolvat. 

Cum vă așteptați să fie anul 2024?
Din punct de vedere administrativ, anul va fi așa cum îl vom 

pregăti noi, iar noi, prin proiectele la care lucrăm, vă putem asigura 
că anul 2024 va fi unul cel puțin la fel de frumos, de complex  
și cu multe provocări în calea fiecăruia, însă sunt la fel de convins  
că atât timp cât vom avea sănătate și pe Dumnezeu alături, vom 
rezolva fiecare problemă și vom face tot ce e necesar pentru a duce  
tot ceea am demarat mai departe, spre un viitor mai bun pentru  
fiecare, iar pentru ca acest lucru să fie posibil, suntem pregătiți și  
vom munci cu aceeași dorință și determinare pentru Lipova și  
cetățenii săi.

Domnule primar, aveți un cuvânt de mulțumire pentru…  
Desigur, acum, când suntem la un nou început, aș vrea să 

mulțumesc în primul rând cetățenilor orașului Lipova, dar și tuturor 
colegilor, colaboratorilor și oamenilor alături de care lucrez. Le 
mulțumesc pentru încredere, pentru înțelegere, răbdare și implicarea 
lor în viața și dezvoltarea acestei comunități.

Când a aflat că pregătesc un interviu cu edilul orașului Lipova, colegul meu Vasile Todi mi-a spus: „Dragă 
Ramona, medicul Pera trăiește grăbit, aflându-se de-a lungul unei singure zile de lucru pe la trei sau 

patru șantiere. Sub administrarea sa, fața Lipovei se schimbă văzând cu ochii.” Și chiar așa a fost; dialogul meu 
cu domnul primar s-a realizat chiar pe unul din șantierele orașului.

Dragi locuitori ai orașului Lipova,
Suntem încântați să vă anunțăm că 

orașul nostru a făcut un pas mare spre un viitor 
mai curat și mai sustenabil! 

Am instalat noi module de colectare a 
deșeurilor, menite să facă procesul de colectare 
mai accesibil și mai eficient pentru toți locuito-
rii noștri.

Locații Noi pentru Colectarea Conștientă:
- 2 module au fost plasate în zona blocuri-

lor Intim, creând un punct central pentru colec-
tarea deșeurilor;

- 1 modul a fost amplasat lângă blocurile 
militare;

- 1 modul se află acum pe strada Timișorii, 
deservind comunitatea locală și încurajând obi-
ceiurile sustenabile.

Aceste module sunt parte din efortul nos- 
tru continuu de a proteja mediul, promovând în 
același timp curățenia în comunitatea noastră. 

Sunt ușor de fo-
losit și accesibile 
oricui dorește să 
contribuie la un 
oraș mai curat și 
mai verde.

Împreună, 
putem face o di- 
ferență semni-
ficativă! Vă în- 
curajăm să folo- 
siți aceste facili-
tăți noi pentru 
deșeurile mena-
jere.

Evenimentul  demonstrativ desfășurat la 
Lipova, în Parcul Mare, de către Servi-

ciul Voluntar pentru Situații de Urgență Lipova, 
ISU Arad - Secția Pompieri Bârzava și cu sprijinul 
Primăriei orașului Lipova, a fost foarte bine pri- 
mit de cetățenii lipoveni, în special de către cei mai  
mici dintre aceștia, la eveniment participând foar-
te mulți copii, elevi și tineri din orașul Lipova.

Evenimentul a fost organizat cu ocazia Zilei 
Protecției Civile în România, marcată la data de 
28 februarie e fiecărui an și a constat într-o serie 
de acțiuni și exerciții demonstrative, prezentarea 
autospecialelor ISU pentru intervenție în diverse 
situații de urgență, în toate acestea fiind implicați 
toți cei care au fost prezenți și au dorit să cunoască 
îndeaproape secretele care stau în spatele acestor 
meserii și a profesioniștilor care le aleg și de care 
depinde viața unui om atunci când ajunge într-o 
situație de urgență. 

Felicitări și mulțumiri tuturor celor implicați 
în această acțiune, atât de utilă și reușită oferită 
orașului Lipova !

Locații Noi pentru Colectarea 
Conștientă

Aprilie
George TOPâRCeANU

Baloane mari de spumă albă prin grădini
(Şi zarzărul, şi vişinul, şi perii)
Stau gata să se-nalţe din tulpini
Spre cerul primăverii…

Caisul nostru s-a gătit la poartă
Cu panglici albe, ca-n tablouri vechi,
Şi cu zulufi de floare la urechi,
Cum astăzi nicăieri nu se mai poartă.

Pe strada mare,
Ies flori înalte la plimbare
În rochii de sezon, uşoare,
Cu toate că-i o vreme aşa de schimbătoare.

Ah, fetele – şi mai ales cucoanele –
Când vine primăvara
Sunt dulci şi colorate ca bomboanele!
Pe cea care-a trecut o cheamă Clara,

Fiindcă are
Ochi albaştri tare,
Şi gura ei cu rouge ca de coral
Surâde vertical…

Un mic vârtej, copil al Nefiinţei,
De-a curmezişul străzii rătăcit,
Nebun în jurul lui s-a răsucit
Să-şi prindă coada galbenă cu dinţii.

Departe, în azurul dintre nori,
S-arată bifurcat pe cer
Un şir subţire de cocori,
O escadrilă de pe vremea lui Homer…

exerciții demonstrative cu ocazia 
Zilei Protecției Civile
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REMETEA MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Borița STOIU

„Pe acest pământ impur și nevolnic, mereu se vor găsi cârcotași, care privesc lumea 
și schimbările ei în bine cu ochi goi ca de mort!“

Vasile TODI

Armonioasă comunitate administrativă au reușit să formeze la Remetea Mare domnul Ilie Golubov, pri-
marul comunei, alături de mai tânărul său coleg, domnul Cosmin Chira și asta o vede oricine trece 

pragul primăriei, acolo unde un personal politicos îndrumă orice cetățean cu calm în rezolvarea problemelor! 
Însoțindu-l pe colegul meu Vasile Todi la o întrunire a Asociației Primarilor din Banatul Istoric, am poposit, 
vreme de un ceas și în comuna Remetea Mare și, la plecare, i-am propus un scurt interviu.

Domnule Vasile Todi, cum era comuna 
Remetea Mare în anii ʼ80? Și știți de ce vă 

întreb chiar de acei ani?
De ce?
Pentru că, din câte am aflat, în fiecare zi de 15 ianuarie treceați 

pe aici.
Așa este, începând din anul 1981 o invitam pe prietena mea 

de atunci, Elena Jurjescu, să sărbătorim ziua de naștere a poetului 
național printr-o lungă, recitată și cântată plimbare prin binecunos-
cutul parc din Bazoș. Eu, vorba lui Nichita, cu recitarea și Elena cu 
cântarea romanțelor pe versurile eminesciene. O desfătare!

Și în acest an ați fost?
Evident! Cu voia Bunului Dumnezeu, noi doi și numai noi și 

amândoi.
Repet: cum era comuna în care stăm azi de vorbă în acei ani?
Asemeni mai tuturor localităților din țara asta, și Remetea Mare 

avea o liniște a străzilor dezolantă și când se însera totul era învăluit 
într-o lumină opacă, care se strecura difuz prin pâcla nouroasă, o 
lumină tristă, aproape nesolară. Când se stârnea vântul învârtejea 
pe străzi trâmbe nebune de praf. Iar noi, cetățenii acelor vremuri, 
neînrămați politic, trădam consternate schime de viață sordidă și 
anostă, ce se încuibase între granițile țării de atunci. Știți cum era 
românul atunci, doamnă Roxana?

Cum, domnule Todi?
Vlăguit de vreri și de imbolduri, ca și cum nimic nu-l îndemna și 

nu-l aștepta nicăieri. Năpădit de temeri confuze; nu exista pentru el 
nici împăcarea întru cele înălțătoare, nici bucuria trăirii pământene.

Astăzi cum vedeți comuna Remetea Mare?
Cum o vezi și dumneata: o comună cu aură europeană, o comună 

bine gospodărită, cu case îngrijite, cu gospodari harnici, cu drumuri 
asfaltate, cu gaz la poarta fiecărui cetățean, cu terenuri de sport și 
parcuri, cu școli și grădinițe cum greu găsești în Timișoara.

Mai sunt și cetățeni cârcotași!
Doamnă, pe acest pământ impur și nevolnic mereu se vor găsi 

și cârcotași, care privesc lumea și schimbările ei în bine cu ochi goi 
ca de mort, aidoma demonului chinuit de neliniști și de frică în tene- 
broasa lui singurătate. Simțirea le este obtuză, iar conștiința lor 
acționează ca un aparat dezagregant și mortificator. Tot ce răzbate 
până la acești oameni se transformă în ticăloșie și noroi.

De ce oare?
Pentru că astfel sunt cusurgii! Roxana, din multitudinea as-

pectelor unui lucru ei observă numai cusururile – prilej de mare 
satisfacție pentru ei.

Să nu vadă cârcotașii schimbările?  
Draga mea, ăștia când trec pe lângă un stâlp drept și curat, se simt 

ispitiți să-l disloce, să-l strâmbe, ori să-l mânjească. Pentru acești 
cârcotași, cum îi numești dumneata, a fi fericit înseamnă să nu facă 
nimic și, criticând ceea ce se face bun, să-și îmbuibe stomacul. Păi 
cum să nu recunoști, de exemplu, ducerea la bun capăt a canalizării, 
un proiect pe care orice localitate îl dorește realizat. Din câte am 
aflat, în Ianova s-a lucrat non-stop în acești trei ani și la execuția de 
șanțuri, trotuare și alei pietonale.

Vin alegerile, domnule Todi!
Doamnă Borița, în comuna Remetea Mare primarul și vicepri-

marul au adus gaz în casele consătenilor din anul 2020 și, precum 
vedem, se străduiesc să asigure fiecărui cetățean posibilitatea de a 
circula pe un trotuar modern și acces asfaltat în fiecare gospodărie, 
nu cred că au timp să se gândească și la alegeri.

Rubrica medicală
Crește alarmant numărul 

persoanelor afectate de miopie!

Potrivit datelor Organizației 
Mondiale a Sănătății, până 

în anul 2050, aproximativ 50% din 
populația lumii va fi afectată de mi-
opie.

România urmează tendințele 
mondiale, astfel că și în țara noastră 
numărul persoanelor care suferă de 
miopie este pe un trend ascendent, iar 
afecțiunea se declanșează de la vârste 
tot mai fragede, informează Infosan, 
spital privat de oftalmopediatrie

Sursa citată arată că anul trecut 
numărul cazurilor de miopie a fost cu 
4% mai mare față de 2022.

Totodată, 68% din cazurile iden-
tificate de către specialiștii Infosan 

au fost în rân-
dul copiilor cu 
vârste de până 
la 16 ani.

Tot noi datori!
În apropierea alegerilor europene, parlamentarii 

români mai scot capul din „somnul cel de moar-
te” cerșind voturi românilor prin gestul „patriotic” de 
a cere rușilor tezaurul. Și cererea a căzut așa de bine 
că rușii ne-au scos tot pe noi datori. Potrivit Komso-
molskaia Pravda, care o citează pe Maria Zaharova, 
purtătoarea de cuvânt a Ministerului rus de Externe 
în 1949, Moscova „i-a ier-
tat României aproape toată 
datoria sa pentru distrugerile 
provocate în timpul celui de-
Al Doilea Război Mondial”.

Mai mult chiar, purtătoa-
rea de cuvânt a Ministerului  
rus de Externe, Maria Zaharova, a afirmat că România, 
care cere să i se restituie tezaurul, dorește să-şi rezolve 
problemele economice pe seama Rusiei, Zaharova s-a 
arătat convinsă că țara noastră încearcă să pună pe 
umerii Rusiei „datoriile sale fantomă” vechi de un se-
col, ca să amelioreze starea dezastruoasă a economiei 
sale naţionale. Aceasta a susţinut că datoriile României 
faţă de Rusia şi Uniunea Sovietică depăşesc, „potrivit 
calculelor experţilor”, de 20-25 de ori valoarea între-
gului tezaur românesc ce fusese predat Rusiei spre 
păstrare în anii 1916-1917.

Râsul este cel mai 
ieftin medicament...

O blondă mergea cu ma-
şina sub limita minimă de viteză. Un 

poliţist o opreşte şi îi spune:
- Nu vă supăraţi, aveți acte?
- Ce-s alea?
- Nişte foi pătrate pe care este poza 

dumneavoastră!
Blonda caută în geantă şi scoate la un 

moment dat o oglinda pe care i-o întinde 
poliţistului, care răspunde:

- Vai, dacă ştiam că sunteţi poliţist nu vă 
mai opream!

*
Ion se întâlneşte cu un matematician, un 

economist şi un contabil şi-i întreabă:
- Cât fac unu şi cu unu?
Matematicianul îi răspunde:
- Exact doi.
Economistul răspunde
- Poate doi.
Contabilul se uită în stânga şi în dreapta 

şi spune în şoaptă:
- Cât vrei să facă?
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DENTA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de prof. Luminița EFTENIE

Tăcută arde-o lumănare
Și tremură-n a ei durere,
Dar nu se plânge că o doare,
Își dă lumina-i cu plăcere.

CS Denta Kickboxing (FC) înființează o nouă grupă de copii, pentru 
cursurile de Kickboxing începând cu luna martie. Vârsta copiilor 

este cuprinsă între 7 și 10 ani. Disciplinele la care vor fi pregătiți în cadrul 
grupelor sunt Light Contact 
și Full Contact. 

Așadar, dacă aveți copii 
care își doresc să participe la 
aceste cursuri, domnul an-
trenor Dan Pantiș vă așteaptă 
pe pagina dumnealui de face-
book (https://www.facebook.
com/Dan.Pantis.Cristina) 
pentru înscriere și pentru a 
oferi mai multe detalii referitoare la activitatea desfășurată. Selecția va avea 
loc pe platoul din fața terenului de sport (fotbal), în comuna Denta. 

CS Denta Kickboxing - grupă nouă

MAMA este cea mai gingașă și grijulie ființă de pe pământ, 
un om cu chip de înger și glas melodios. Ea este MAMA! 

Persoana care merită tot respectul și dragostea din lume...
MAMA!... Cea mai de preț ființă din viața unui copil...
De aceea, ne-am gândit să dăm un 

plus de valoare cuvântului MAMA și 
să marcăm această zi specială pentru 
fiecare dintre noi.

În fiecare an, ne este dat să trăim 
emoţii  alături de micuţii care se implică 
în pregătirea cu multă ,,seriozitate’’ a 
programelor artistice, organizate cu 
ocazia sărbătorilor de primăvară.

La sfârşitul săptămânii trecute, 
Grădinița P.N. Denta  a fost gazda unui eveniment de-
osebit. În cadrul Parteneriatului grădiniță-școală-familie-
comunitate, inițiat de către doamnele educatoare Bog-
dan Mihaela și Radulov Maria,  s-a desfăşurat Proiectul 
educaţional „Mama - fiinţa cea mai dragă“.

Proiectul educativ s-a desfăşurat în perioada 4 – 8 
martie 2024 şi a urmărit dezvoltarea sentimentului de dra-
goste în rândul celor mai mici dintre noi, a copiilor, faţă de 
fiinţa care le-a dat viaţă, cel mai drag element al orânduirii 
lumeşti ,,MAMA’’.

La vârsta preşcolară, când se pun bazele caracterului 
copilului, când începe să se definească profilul său moral, când i se 
formează atitudinea faţă de oameni, faţă de lumea înconjuratoare, 
este foarte important să-l învăţăm pe copil cum să-i iubească pe 
ceilalţi, în special pe MAMA.

Ataşamentul copilului faţă de familie, în special faţă de mamă 

MAMA!... Ce cuvânt poate fi mai frumos?

Tăcută arde-o lumănare
 Gencianu Cristean Ovidiu LISZKAI

Pe măsură ce se trece
Flacăra-i e tot mai mare,
Parcă-i grăbită ca să plece
Și bucuroasă e că moare.

Timpul ei, e scurt de acum,
Măsurat în stropi de ceară,
Fitilul i se face scrum
Și în curând, ea o să piară.

Într-un târziu, e arsă toată
Și parcă face o plecăciune,
Căci flacăra-i de altădată
Acum e doar scrum și tăciune!

este indiscutabil. Dar în acelaşi timp, dragostea şi ataşamentul, com-
portamentul şi manifestările faţă de mamă trebuie formate.

Cadrele didactice și-au propus să sărbătorească acest eveniment 
prin activităţi care să îmbine cât mai armonios utilul cu plăcutul, 

construind noi produse, utilizând toate 
formele de activitate: jocul, învăţarea, 
munca şi creaţia. 

Activitățile din cadrul proiectu-
lui au fost desfășurate în parteneriat, 
acestea fiind coordonate de domnul di-
rector Jinaru Ion, bucurându-se, ca de 
fiecare dată, de implicarea și susținerea 
domnului primar Tapanov Petru alături 
de părinții copiilor.

A fost prezentat un impresionant moment artistic, 
având ca obiectiv cinstirea femeii mamă, bunică, soră, 
colegă, prin cântece, poezie și dans. Copiii, îndrumați de 
doamnele educatoare prof. Bogdan Mihaela și Radulov Ma-
ria, le-au emoționat cu versuri și cântece  despre mamă și 
despre primăvară, iar la sfârșit le-au înmânat câte o  felici-
tare specială, făurite de mânuțele lor.

„Nu suntem noi prea mari, dar nici prea mici pentru a 
ne arăta recunoștința și dragostea pentru cea mai dragă ființă 
din lume, mama!”

Serbările copilăriei, momentele acestea de maximă bu-
curie, atât pentru copii, cât și pentru părinți, întăresc și fortifică sufle-
tele viitorilor adulți. Toate acestea aduc lumină în suflete, dau aripi 
imaginației, entuziasmului și stimulează gândirea creatoare.

Profesor învățământ preșcolar,
                                    Mihaela Ileana BOGDAN

Consultații oftalmologice gratuite

Marți, 5 martie a.c., o echipă de ingin-
eri optometriști s-a aflat în comuna 

Denta, în intervalul orar 09:30 - 17:00, pentru a 
oferi consultații oftalmologice gratuite și pen-
tru a prelua comenzi de ochelari, la cerere. 

Programul a fost următorul: u 
între orele 09:30 - 11:30, echipa de 
optometriști și laboratorul mobil s-au 
aflat în zona Primăriei; u între orele 
11:30 - 17:00, echipa de optometriști și 

laboratorul mobil s-au deplasat pe străzile din 
comună. Pentru programări la domiciliu, per-
soanele interesate au putut suna la numărul de 
telefon 0758516368. De asemenea, s-au putut 
cumpăra ochelari, după consultație.
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VOITEG
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de prof. Maria RÎMPU

Neculae-Ioan POP - Primar al comunei Voiteg

„Ne dorim o comună verde, curată și în continuare vom face demersuri 
pentru a menține acest lucru!“

La recenta întâlnire avută cu 
primarul comunei Voiteg, domnul 

Neculae-Ioan Pop, întrebat fiind despre 
lucrările în desfășurare din comună, domnia 
sa ne-a spus:

„În cadrul acestei săptămâni, am par- 
ticipat la predarea de amplasament către 
firma  S.C. 
A x e l a  

Construcții S.R.L., a obiectivului 
„Dezvoltarea in-frastructurii de 
transport verde - Piste pentru 
biciclete în comuna Voiteg“. 

Acest proiect este finanțat 
prin fonduri europene, iar execuția 
lucrărilor va începe în aproximativ 
două săp-tămâni.

Acesta este primul proiect care 
intră în execuție din cele atrase prin 
fonduri europene și guvernamentale 

Activități de mobilitate prin proiectul erasmus+, 
Salou, Spania - 2024

Participarea mai multor cadre didactice de la Școala 
Gimnazială Voiteg la cursuri privind digitalizarea sistemelor 

educationale a oferit o abordare modernă, europeană, exemple de 
bune practici, obţinându-se noi competenţe şi abilităţi. Obiectivele 
acestor cursuri au fost: dezvoltarea competenţelor digitale, oferirea 
de metode moderne de formare prin introducerea TIC. Cursurile de 
formare oferite de cadrele didactice din Spania și România au fost 

atractive, dinamice și interactive, 
respectând principiile unei educații 
de calitate.

Activitatea a fost finanțată 
de Uniunea Europeană, prin pro-
gramul Erasmus+, prin intermediul 
Acreditărilor Erasmus+, domeniul 
Educație Școlară, deținute de In-
spectoratul Școlar Județean Timiș 
și Casa Corpului Didactic Timiș.

Am vizitat o școală de stat, 
frumoasa „Escola Cambrils“, unde  
ne-a fost oferită o nouă perspectivă 
asupra practicilor și abordărilor 
pedagogice. Iar pentru că a cu-

noaște cultura 
unei alte țări în- 
seamnă a-i cu-
noaște istoria și 
atracțiile turisti-
ce, am vizitat ora- 
șe minunate din 
Spania: Barcelo-
na, Tarragona și 
Reus.

Mulțumim pentru această experiență unică și minunată, atât 
ISJ Timis și CCD Timiș, cât și tuturor cadrelor didactice formatoare 
spanioli și români!

Din albumul comunei

în valoare de aproximativ 3,5 milioane euro. În acest moment avem 
în desfășurare și licitațiile pentru drum cu rol de centură în comuna 
Voiteg, alimentare cu apă în satul Folea, retea de canalizare în satul 
Folea.

Sperăm în finalizarea cât mai repede și a acestor licitații pentru a 
emite ordinul de începere a lucrărilor și pentru aceste trei obiective.“

Atent la bunul mers al comunei sale, edilul Voitegului  a ținut 
să adauge: „Munca noastră din ultimii 
trei ani privind  lucrările de ecologizare 
și colectare a deșeurilor provenite din 
demolări pe raza comunei Voiteg și a 
satului Folea, începe să dea roade, de azi 
betoanele au început să fie concasate și 
vor fi puse pe drumurile agricole.

Ne dorim o comună verde, curată 
și în continuare vom face demersuri 
pentru a menține acest lucru.

Mulțumesc tuturor celor implicați 
în realizarea acestor proiecte importante 
pentru comuna noastră.“

Rubrica bisericii
Vorbe duhovnicești

Pr. Calistrat CHIFAN

Cel ce te urăște va căuta toată viața să te 
înjunghie. Cel ce te urăște va căuta toată 

viața să te denigreze. Există o iertare de pe buze, 
care mai puțin contează, pentru că există tot ură și 
ținerea de minte a răului; există o iertare din suflet, 
când nici măcar nu îți mai aduci aminte și există o 
iertare din inimă - atunci când iubești.

u 1 aprilie este ziua care ne aduce aminte cum suntem în cele-
lalte 364 de zile ale anului. - Mark Twain

u Aprilie este o promisiune ce trebuie ținută de către luna mai. 
- Hal Borland

u Aprilie așează spiritul tinereții în tot ce ne înconjoară. - William 
Shakespeare

Citate despre luna aprilie

Ansamblul Voitegeana Juniori și grupa mică la Târgul Apicol 
Ghiroda! Bravo, copii minunați! Mulțumim prof. coregrafi Cristina 
și Raul Lazăr, mulțumim formației condusă de Radu Cuciureanu, 
Sergiu Soica, Patric Venter.

Mulțumim domnului primar Niculae Pop, pentru sprijinul 
necondiționat pe care ni-l acordă de fiecare dată!



28
www.banatul.ro ISSN 2069 – 9689  

ISSN-L = 2069 – 9689 |

Editie coordonata de Roxana FURDEAN

Se distribuie gratuit

,

(

EXERSEZ SMERENIA ÎN FIECARE ZI!

 e curând iarna a intrat sub adumbriri de chihlimbaru-
ri, ierburile câmpiei și miresmele livezilor stăpânesc 
bucuria lumii în plutiri împerecheate și cei care nu au 

fost niciodată ipoteze, vor respira aerul de mulțumire calmă și 
statornică din preajma vieții. Sunt puțini aceștia, sunt rari oa-
menii – certitudine, oameni care cunosc gândurile firului de 
iarbă dimineața, ale spicului de grâu la amiază și a bobului de 
strugure la vremea înserării. Dar, spre cinstea speciei astfel de 
oameni există. Dovadă interlocutorul meu cu care m-am conver-
sat având alături un arbore prieten al cărui trunchi se visează 
schimbat în ladă de zestre.

Vasile TODI
Aș fi bucuros, stimate domnule profesor, dacă m-ați ajuta să aflu 

cum erați la 18 ani?
Plin de speranță, energie și bucurându-mă de frumusețea 

adolescenței... Dedicat total vieții de licean, în principal datorită dra-
gilor mei colegi de clasă și a câtorva dascăli carismatici. Devorând 
literatură de toate genurile - de la teatru la science-fiction! Și chiar 
scriind câteva poezii romantice ori pline de răzvrătire, inspirate mai 
ales de Rimbaud sau Baudelaire....

Dar Timișoara, orașul în care ați copilărit?
Fiecare dintre noi își idealizează orașul copilăriei... Dar, este clar 

că Timișoara nu avea egal între orașele României din acea vreme! Dife- 
rența era frapantă în fiecare vară când plecam către „paradisul” vacan- 
țelor  mele: locul de naștere al mamei mele, casa cu prispă de pe coasta  
Dealului Mare din Pietroasele, înconjurată de vii, piersici și...migdali! 
        De ce?

Pentru că după o noapte petrecută în trenul ce ajungea într-un 
București mult prea agitat și aglomerat, mă trezeam 
brusc după ce coboram din personalul de Buzău într-o 
lume opusă occidentalei, civilizaței și elitistei Timișoara.

Cum arăta fata iubită la 18 ani și despre care 
Ibrăileanu spune că rămâne iubită toată viața?

Iubeam cea mai frumoasă fată din clasă. Și, cu 
siguranță, din școală și din întregul univers, în exaltarea 
mea romantică! Pasional și platonic, însuflețit de dra-
gostea ei împărtășită...

Când ați scris penultima poezie?
Cred că pe la 20 de ani (deja îmi fuge gândul la si-

militudini cu Rimbaud, vedeți? – de atunci am scris doar 
parafraze, parodii sau catrene, pe care le-am consider-
at mai degrabă dexterități în ale versificării și exerciții 
ironice, nu poezie în adevăratul sens al cuvântului.

Ce cuvânt din limba noastră ar trebui să devină „contagios” în 
dialogurile oamenilor?

Onestitate... Altruism...
Poate exista un raport între poezie și medicină, asemănător cu 

raportul dintre sânge și pulsul inimii?
Oh, da! Vă spuneam de originea cuvântului „inimă” care vine din  

„anima”, adică suflet, nu din latinescul „cor” sau derivatele în limbile 
latine (cuore, coeur, corazon...). E de mirare că noi, românii, suntem 
singurii latini care considerăm că inima este locuința sufletului?

Care sunt raporturile dumneavoastră cu muzica?
Ador muzica. Mă consider „rocker”, dar rezonez la mai toate 

genurile de muzică – de la cea de dans la clasică, de la cea populară 
la muzica religioasă.

Să ne întoarcem în ambianța cabinetului; când se întâmpla pri-
ma „atestare documentară” a vocației?

Mama mi-a spus că prima „atestare documentară” este în primii 
ani ai copilăriei. Susținerea și încrederea familiei mele a fost la cote 
maxime, lucru esențial în condițiile selecției severe a admiterii la 
facultate... 

Ce stă la baza performanței?
În continuare consider că atunci când dedici timp și pasiune poți 

performa în orice meserie. Așa că sunt sigur că m-aș fi străduit să 
performez și ca inginer de calculatoare, așa cum era cât pe ce să 
ajung... Dar, totuși, nimic nu se compară cu meseria de medic!

Rigoarea profesiei dumneavoastră presupune și forța de a vă 
stăpâni reacțiile mai puțin firești?

Suntem oameni și umanismul este un ingredient de bază al me-
seriei noastre. Sunt binecuvântat și prin faptul că văd zilnic extraor-
dinarele dovezi de stăpânire de sine ale colegilor mei din spital...

A existat o perioadă în care medicina era folosită împotriva oa-
menilor, vreau să cred că acea perioadă a medicinei lichidării umane 

a falimentat, dar tot mai mulți oameni se tem că nu. Dumneavoastră 
ce-mi puteți spune legat de teama semenilor noștri de o resurecție 
tantaliană, privită prin prisma pandemiei și nu numai?

Trăim vremuri în care neadevărul în formă crasă are undă verde 
de distribuție... Educația continuă, sursa nesecată a gândirii critice, 
este calea de urmat... Credibilitatea este valoarea cea mai de preț a 
meseriei de medic. De aceea, luptăm zilnic pentru binele și salvarea 
vieții pacienților noștri  - alături de fiecare dintre ei și de cei dragi lor,  
adeseori ca și cum am fi parte din familia lor...

Domnule profesor, există medici cu ora și medici cu viața; 
dumneavoastră de care parte vă situați?

Vă rog să-i întrebați pe pacienții mei – nu vă pot spune care 
sunt, dar vă asigur că pe unii îi am pacienți de peste 30 de ani...

Cum vă întrețineți tinerețea spirituală?
Oferind timp de calitate pentru cei dragi mie.
Dar cea fizică?
Dându-mi timp pentru mine și făcând periodic analizele și con-

troalele medicale conform vârstei mele.
Aveți simțul umorului?
Mai întrebați? Sunt în stare să fac și haz de necaz... Dar încerc 

din răsputeri să nu iau nimic in derâdere...
Susținut de studiile, de experiența și de titlurile dumneavoastră, 

azi, dați verdicte sau păreri?
Da! Probabil mai multe decât ar vrea unii, dar sigur mai puține 

decât vreau eu... Dar nu e timpul pierdut!
Bem o cafea?
Da! Desigur!
Câte cafele beți pe zi?

Cel puțin patru espresso scurte pe zi. Cu un strop 
de lapte... Dar îmi place și cafeaua la filtru sau la ibric. 
Cu un pic de zahăr... Beau cafea pentru că îmi place 
gustul și aroma ei, deci pot trăi o zi fără ea... Nu am 
încercat niciodată să fac asta mai mult de o săptămână!

Credeți în Dumnezeu?

Nu cred că poți fi medic și ateu de-adevaratelea, în  
același timp. Recunosc că am multe îndoieli în suflet,  
dar îmi dau silința să fiu un bun creștin. Și exersez sme-
renia în fiecare zi, dar recunosc, nu știu cu cât succes...

În Bizanț era o sectă de călugări, care-și priveau 
tot timpul buricul, pretinzând că de acolo iradiază Duhul Sfânt. 
Dumneavoastră ce spuneți, la aproape trei milenii distanță?

Cine sunt eu ca să-i judec? Dar mai să-i contrazic? Dar am drep-
tul să am propria părere, nu?

Evident! Se poate vorbi în profesia dumneavoastră de 
tradiționalism și de modernism?

Sigur că da! La fel ca despre orice meserie...
Care este cea mai importantă descoperire a științei pusă în sluj-

ba profesiei dumneavoastră?
„Evidence Based Medicine” – suprema dovadă că... dovezile 

stau la baza deciziilor medicale... Experiența clinică este de mare 
ajutor, dar se subordonează obligatoriu dovezilor științifice!

Există o descoperire a tehnicii care vă supără?
Nu tehnica, ci modul în care noi, oamenii, folosim în sens distruc- 

tiv descoperiri menite să aibă inițial doar un rol pozitiv în viața noastră. 
        Se întâmplă în activitatea universitară a profesorului Dan Gaiță 
să apară o ușoară contradicție, în privința afirmațiilor sale?

Sigur că da! Și îmi place să dau vina pe zodie – sunt născut în 
Gemeni și consider ca zilnic ar trebui să am ședință cu cei doi ce 
conviețuiesc în mine...

Domnule profesor, amândoi am terminat cafeaua, sunteți de 
acord să încheiem aici convorbirea de azi?

Toate lucrurile bune și frumoase au un sfârșit, așa că era de 
așteptat să se întâmple la fel și cu această întâlnire memorabilă...

 A, să nu uit! Vă propun ca, începând de azi, să sfârșim dialogul 
nostru cu o strofă de poezie. Alegerea vă aparține!

Labiș! Ador aceste versuri ce mi-au marcat adolescența și care 
mă emoționează și azi la fel de mult... asemeni unui crez profund: 
„Azi sunt îndrăgostit. E-un curcubeu / Deasupra lumii sufletului 
meu. (...) / Eu curg întreg în acest cântec sfânt: / Eu nu mai sunt, 
e-un cântec tot ce sunt.”            

Dialog în vremea monologurilor
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